Dorogi János

A történet azért nagyon jellemző, mert ő nem tudta és erre az én reakcióm rögtön az volt, hogy összevertem. Én nem voltam magasabb, de verekedősebb, meg jobban verekedős voltam, mindjárt összevertem. Nem nemesen reagáltam le, talán valahogy ezt sértőnek vettem. Apám az első világháború idején főhadnagy, sőt Horthy alatt még századosi címet kapott, de kapott egy olyan karlövést, hogy a jobbkarja béna lett. Ezért én csillagot sem hordtam és 44-ben fölvettek az egyetemre, ahol beírtam, hogy vallásom izraelita, de nem vagyok zsidónak tekintendő. Szóval egy ilyen különleges műfaj lettem. Tehát én ezt tudtam és mivel apám egyrészt szeretetreméltó volt, másodszor is nem volt nagy ember, de őt amiatt, mert zsidó, és ő járt templomba, bejártunk a fiú árvaházba, mert aztán később én a Fasori gimnáziumba, evangélikus gimnáziumba jártam. A mellette levő Fasorban volt a fiú árvaházi templom, az megszűnt. És hogy zsidó, apám ezt büszkén vallotta. Azzal együtt, hogy K. und K. katona volt, szép kitüntetésekkel és mindig volt, egy hónapban egyszer, hogy a régi ezredtársak találkoztak. Ott voltak jobboldaliak is. Meg tábornokok is eljöttek. És apám, úgy tűnt mindig, hogy vallás szerint osztályozzák. És mondjuk ő egyik illusztris tagja volt ennek a körnek. Magánéletben nem találkoztak. Volt még egy pap is, a terézvárosi plébános, az is ennek a csapatnak volt a tábori papja. Apám azzal is nagyon jó viszonyban volt. 

De lehetett róla tudni, hogy ő zsidó. 

Igen, de ez... nem is, hogy tudta, hát ez magától is értetődött. Amikor Bar Micvo volt, akkor minden illetékes erre megkapta a megfelelő, nagyon szép meghívót. Zsidó, nem-zsidó. A baráti kör, a közvetlen, az nem zsidókból állt. De ennek ellenére mind tudta azt, hogy ő megtartja a rosarsonét, vagy egyáltalán, hogy elmegy, nem járt ő rendszeresen, pénteken néha, de általában inkább én, mert félig-meddig úgy illet járni az iskolában. És azért vertem meg, hogy hogy mer engem. Jöttünk ki a kapun, Anyáink, akik nagyon jó barátnők voltak, mondhatni legjobb barátnők voltak, ezt majd elmondom, ez a történet ritka érdekes. 

Most is lehet. 

De még nem mondom. Na, jöttünk ki. Vörös pofával. Ő azért, mert tőlem kapott egy pár nagy pofont, vagy kisebb pofont. Én pedig a dühtől. Úgyhogy a két mama ott kicsit döbbenten nézett. Szoktunk, ha volt időnk, délben, egy elemi hamar végződött, a Fasorban, akkor Vilma királyné útnak hívták, kisétáltak velünk a Ligetig, de azt hiszem, aznap biztos nem sétáltunk. Én otthon elmondtam, talán annyit, ha emlékszem rá, lehet hogy utána kétszer... de nem pofozott otthon. Nem kaptam nagy erkölcsi prédikációt. Azt hiszem, talán úgy álltak hozzá, hogy nem olyan dicséretes, hogy engem megvertek. Azt a hibát ők is elkövették, hogy bár hetente összejártak a szülők, talán erről nem esett nagyon szó. De annyi igen, hogy az anyja, akinek mondom az... érdekes, ritka történet, neves illetők a szereplői, úgy döntöttek akkor ezek, a Reisz oldal, azok ortodoxok voltak, a másik oldal, az anyai részről, az eredeti mama, az egy svájci nő volt, egy katolikus család, de a férj kedvéért betért zsidó hitre, 1890-ben, mondjuk. Majd az meghalt és utána újra nősült és elvett egy zsidó nénit, aki akkor már keresztény, katolikus volt, áttért katolikus hitre, ez a nagyon jeles újságíró, itt van a zsidó lexikonban is. Mert élete alkonyáig, amíg létezett, még az újságba mindig kis tárcákat írt, ami minden héten megjelent egy olyan, mint ahogy a B(cher Iván jelenik meg. De ő ilyen, hogy a Mascagnival baráti viszonyban volt, zenekritikával is foglalkozott. 

Ő volt az, akit...

Akit lelőttek, mert nem elég gyorsan ment. De ez az unoka, az egy szem...  imádott unokával ez nem volt tisztázva De az anya mégis megkérdezte, hogy miért nem adtad oda a füzetet a másik Jancsinak, az is Jancsi volt, aki nekem a legjobb barátom. Hát egy helyen nyaraltunk Nógrádverőcén abban az időben. Miattunk nyaraltak ott, éveken át. Miért, kérdezte az anyja. Tulajdonképpen adekvát módon. Erre ő adekvát módon válaszolt. Mert a Jézuskát a zsidók ölték meg. Ezt honnan veszed, kérdezte az anyja. Mondom, most már kiegészítem, mert hát magnetofon nem volt. Mert hát a Piroska néni -- a nevére emlékszem, ő volt a katolikus hittan tanárnő -- az elmondta nekünk. Itt történt vele az a tragédia, mert ez tragédia, hogy ahelyett, hogy most akkor azt mondták volna, hogy édes fiam, most szépen ülj le, vagy fogódzkodj meg és elmondjuk, hogy itt milyen téves dolgok vannak. Ez egészen addig nem lett vele tisztázva. Jóban maradtunk. Még két dolog. Egyrészt összeverekedtünk már a hitleri háború kezdetén, mert ő dicsérte a német Messerschmidt gépeket. Én azt mondtam, hogy az angol Spithfire gépek a jók. Akkor egymásnak estünk. Dühödten csapkodott. Én lekevertem neki, szóval ez így zajlott. Az iskolában is a 30-as évek végén kezdődött a levente. Ami kezdődött körülbelül –  véleményem szerint – a harmincas években, az első zsidótörvény idején. Ami egy kötelező dolog volt. Én nem voltam cserkész, csak egy nagyon kicsit, egy ilyen zsidó cserkész csapatban. De én nem szerettem alkalmazkodni soha, én azt szerettem, ha hozzám alkalmazkodnak. Tehát nekem nem volt a kenyerem. Kirándulni imádtam, de mondjuk, hogy a cserkészeknél egy legyek, aki akkor egyek, amikor a csoport eszik, ez nem... én egy ideális partner vagyok, ha mindenki azt csinálja, amit én akarok. Dehát ez a cserkészetben nem működött. Ő viszont nagyon jó cserkész lett. És a sors úgy hozta, hogy a cserkész csapatnak a vezetője az ottani katolikus pap volt. Ez az ember, akinek a Koltay, ezek az unokaöccsei, ezek a filmes... mit tudom én, ez a maga nemében, amennyire egy pap lehet, ez egy remek ember volt. Egy rendkívül értelmes, gyerekekkel nagyon jól foglalkozó, kultúrált és a 44-es időkben masszívan megmutatta, hogy micsoda ember is. Sőt. A húgának most ültettek egy fát, mert az akkor mint tízen nem tudom hány éves vitte kockáztatva a zsidóknak az élelmet, amiket eldugott. És ez volt neki a példaképe. De addigra már ő tudta, mert az iskolában kellett igazolni, hogy milyen származású, nagyon nehezen merte végül megmondani neki, mert levente órán, a leventék sapkában és puskával gyakoroltak. Zsidóknál, attól függ, milyen iskola volt, ásóval kellett gyakorolni. Speciel a Fasorban, mikor azt mondták, hogy vegyünk ásót, én bementem az igazgatóhoz, akkor hetedikes voltam és azt mondtam, hogy miért, a puskát a gyerekek maguk veszik és az igazgató, mert az a Fasor volt, a levente tanár, aki kapott öt évet egyébként a végén. Ott nem voltak jobboldaliak. A Fasor nem engedte meg, hogy Neumann János, meg Wiegner, meg ilyen diákokkal, a Goldberger Leótól kezdve a Falk Miksáig oda járt, a zsidó szempontból egy ritka humánnal teli, úgy az igazgató, tanári ülésen -- utólag kiderült -- letolta ezt az akkori tornatanárt. Aki velem szemben nagyon kedves volt, mert tisztelte az apámat, hogy ilyen szépen kidekorált tiszt volt. Ő csak egy hadnagy. És letolta a plénum előtt. És azt mondta, hogy ha kell lapát, majd az iskola megveszi. Micsoda szégyent hoz a Fasori gimnázium szellemére. Szóval erről ennyit. Tehát ott találkoztam először ilyen megnyilvánulással és én azóta rájöttem, hogy a csecsemő, aki egy hónapos és karácsony van már, akkor ott már hallja a Mennyből az angyalt. És aztán belekerül az egész életébe az, hogy a zsidók tették el láb alól ezt a -- véleményem szerint nem is biztos hogy létező – Jézust, vagy egyáltalán. Most mindegy, ezt tegyük félre. Akit ugye mindig úgy ábrázoltak, de a szó is adja, hogy elkendőzték, nehogy látsszon, hogy a fütyije olyan mint egy átlag zsidóé. Tulajdonképpen életében -- ha volt --  vegyük azt, hogy volt, akkor talán meg akarta menteni a zsidóságot attól, hogy a rómaiak eltöröljék. Ezért minden olyan szigorítás, hogy zsidó csak az lehet, aki zsidónak születik, hogy nem lehet csak úgy betérni erre. Téríteni nem térít. itt nincs kép, itt nincs, hogy így mondjam, hozzátartozó nemhogy pogány dolgot nem lehet, hanem szigorú törvények vannak. Tehát ezért talán ezt le akarták menteni. Lehet, hogy ez így indult, az Evangéliumból a mese, hogy lett. Mennyi igaz belőle. A keresztények próbálják igazolni. Sok zsidó, nagyon kiváló elme is azért azt mondja, legyünk büszkék, hogy nagyon sok nemes eszme, de ebből csinált a nehéz Istenek alkonyából vagy nem tudom, Sigrfiedből, vagy Wagnerből egy Csárdáskirálynő szintű egyveleget. Amit viszont ezer ember közül kilencszázkilencven néz meg és csak tíz foglalkozik a Wagnerral. Tehát lehet, hogy ez volt a cél. Dehát itt jön megint, a kör bezáródik. Hogy mit csinálnak most a zsidók? Ugye azon spekulálnak, mit írjanak be. Kódolva van bennük a félelem, és ezáltal -- pedig mindenki tudja, a szomszédja, ott a házban, hogy zsidó. Nyilvánvaló, hogy tudják. Mert Magyarországon... külföldön ez nem biztos, hogy tudják. Mert Athénben, meg Olaszországban minden második ember hasonlít egy zsidóhoz. Szóval nem lehet tudni. Itt, Magyarországon szaga van egy zsidónak. Azt tudják. Nyilván jobban tudják. Nem nagy tévedéssel, 10 százalékban tévednek. Ennek ellenére a zsidó fél, hogy beírja. És én azon ijedtem meg, gondom van, megpróbálom megfogalmazni, mert még az sem biztos, hogy hogy írjam be. De gondom van azzal, hogy majd sikerül kimutatniuk, hogy Magyarországon csak 10 ezer ember vallotta egyértelműen, hogy ő zsidó vagy, hogy izraelita. Mint ahogy ma nem használjuk hogy izraelita. Éppen tegnap valaki kioktatott, hogy azért van MAZSIHISZ, meg egyéb, mert magyar zsidó, nem az, hogy magyar izraelita hitközség. Hanem zsidó hitközség. Tehát tulajdonképpen nagy bajt csinál annak, aki ezt... vagy egyáltalán itt maradt, bizonytalan számú zsidónak, az egésznek, az egyensúly miatt, de mindegy. Rosszat csinál, mert le fogják tenni az asztalra adott helyen, nem fogják tudni, hogy hol, de lehet, hogy még az ENSZ-ben is, hogy mit ugrál ez a minoritás, ez a pár ezer ember, aki azért a gazdasági életben, meg a politikai életben is nemhogy számarányát illetően, hanem hatalmát illetően óriás. És összesen ennyien vannak. Hát ők nem vallottak színt. Szóval ez a problémám. Nem akarom a Gábort...  az is azt mondta, öregem, beírja hogy református, én nem tudom beírni azt, hogy mi a vallás... 

Gábor legszívesebben azt írná be, hogy árja pár... 

Na jó, ő olyan okos,  valamit kellett, de... ezt nem lehet beírni. Vallást kell írni. Én nem tudom, hogy én mit írjak be, abszolút nem hiszem, nem kicsit nem hiszem, teljesen összevesztem 44 végén a nem létező Istennel, sőt ma már odáig jutottam, hogy az ember teremtette az Istent a maga képmására és nem fordítva. Tegyük fel, hogy teremtettünk egy Istent. Hát az azért olyan pocsék, mert az emberek nem tudtak mást...  ha már így vesszük, ha létezne, akkor a világ legnagyobb gazembere, aki egyáltalán létezhetne. Nincs. Hát szóval ezt hagyjuk. Hogy miért így alakult ki. Ezt még pár évezred után sem fogják tudni igazából, tudományosan sem bizonyítani. Hiszen mondjuk azt, hogy asszociálunk, meg hogy gondolkodunk, arról vajmi kevés fogalma van az orvostudománynak. Egyáltalán az agyfiziológia. Nem tudják ezt, hogy történik ez, a gondolatoknak a feldolgozása, hogy történik a rögzítése. Erről nem tudunk semmit. Erre nincs is nyom. Teóriák sem igazán vannak. Annyit próbáltam nézni, erről persze 500 ezer könyvet írtak. Azért írtak 500 ezret, mert az igazságnak nyoma sincs, semmilyen. Tehát az az én bajom ezzel, szóval azt nem értem, hogy, nemhogy nem értem, rendkívül bosszant engem az, hogy eljutottunk oda, hogy ebben az országba a vallás ismét statisztikai adat. Én nem attól félek, hogy ezt fel tudják használni

ellenem. Meg kell kérdezni a szomszédomat. Nem érdekes. És tulajdonképpen mindegy, hogy én nem abból a szempontból, hanem, hogy ilyen rossz adatok fognak  ebből...  tényként kikerülni.

Ettől nem kell félni, mert mindenki előre, mielőtt kijönne ez az adat, ezt megmutatom...  

Akit én nem ismertem, anyám itt van. A nagyapja. 

Tehát dédapa. 

Dédnagyapám. Aki Gyöngyösön élt. Gyöngyösön volt egy kávéház féléje a Fő téren. Amikor én 45-ben Gyöngyösön megfordultam, ott volt. De addigra már egy olyan szálló-féle volt. Nem tudom, 7 vagy 8 gyermek volt. Fiúk, lányok vegyesen. 

Tehát nekik volt... 

Igen. Én azok közül néhányat ismertem. Ez a nagypapa... 

Hogy hívták őt? 

Hát Steinernek. Mindjárt mutatom, ez is érdekes. Steiner nagypapa. Aki a kép szerint is -- itt éppen a karja el volt egy kicsit törve -.- fogja az egyik unokát. Anyáméknak egy unokatestvérét. Fiatalabb volt. A.......... nem érdekes a története... 

Az is érdekel. 

Mindjárt hozzáteszem, hogy a szereplő, ritka érdekes család. Ezt úgy hívták, hogy Igel, mint a sündisznót. Igel Bözsi. Akit én jól ismertem. Igel Bözsinek volt egy mamája, az volt a Berta néni, aki az egyik legfiatalabb nagynénje volt anyámnak. Egy nagyon értelmes, Bandzsa, ő a legcsúnyább a lányok közül, bandzsa volt egy kicsit és hozzá ment egy Igel Richárd nevű emberhez, aki Znaimból,

Morvaországból származott. Én őt még ismertem. Hát a Berta néni, még őrzöm a kis cédulát, a Bar Micvora egy csomagot küldött és az úgy szól, tragikus módon, hogy drága Jancsikám, fogadd a koldustól a tarisznyát. Ilyen szöveggel. Megvan, el van téve. Na, a lényeg az, hogy azt hiszem, Auschwitzban végezte. Na, ez az Igel egy nagyon jómódú znaimi családnak volt a fia. Aki nem akart nagyon tanulni. Anyámék még ismerték az anyját, meg öt testvérét, akik elegáns dámák voltak. Jómódú morvaországi zsidók voltak. Az Igel Richárd nem nagyon akart tanulni. És bezupált katonának a Monarchiában. A Monarchiában ő ilyen szerszámkészítő őrmester lett és ilyen lószerszámokat, nyerget, lovasalásokat csinált. És aztán mikor megnősült, és elvette a Berta nénit, akkor egy műhelyt nyitott Gyöngyösön, aminek az egész vidéken híre ment. Az ottani arisztokrácia nála csináltatta a fogatokhoz, a lovakhoz. Én kaptam tőle, akkor voltam 3 vagy 5 éves, egy hintalovat, ami valódi szőrrel volt burkolva. Úgy volt megcsinálva, még a címer is, emlékszem, címerek voltak, a nyereg dupla, mintha egy ilyen előkelő, akkori gróf gyereknek csinálta volna. Faló volt ez, hintaló. De mai szememmel is tudom, hogy az egy, a maga nemében egy remek. Szóval üzletben nem lehetett kapni, ezt ő megcsinálta. A ló tarka volt. Az valószínű borjú lehetett, foltos. Azt tudom, hogy a zabla dupla volt, a nyelv alatt, fölött, úgy emlékszem, hogy a nyereg alatt még ilyen zöld lakk és rajta kis ötágú korona volt és én odavoltam a gyönyörtől. Apám hazajött és eléje rohantam és azt mondtam, hogy jött egy kis ló. Lehettem 4 éves. Ez egy mondás volt, hogy jött egy kis ló... 

Ez itt volt Pesten? 

Nem, Gyöngyösön.  A lovat ide hozták. Mert ők összejártak, ők jöttek ide...

Azt az Igel bácsit én láttam egyszer-kétszer. Ilyen sörte hajú, görbe lábú zsidó ember volt. Nem tudott sosem jól magyarul. 

Egy idős lehet a János bácsival? Egy generáció, vagy hogy van? 

Anyámék felé közeledett. Fiatalabb volt, mint anyám. 

Mikor születhetett? Ez a kép hányban készülhetett? Körülbelül? 

Ez, az én véleményem szerint épp a századfordulón. 

Igen, és itt 4 éves a kislány, körülbelül. 

Igen. Na most ez a Bözsi, ez kékszemű volt és nagyon szép, de egy kis csont tbc-je volt, mint kiderült. Végül itt Pesten, a 40-es évek elején agytumorban halt meg. Itt operálták. De sokat járt anyámékhoz. És mondom, nagyon szép volt, nagyon helyes. Beleszeretett halálosan, az Igel bácsi meghalt én nem tudom mikor, de már az én életemben. A Berta néni föl-följött Pestre, az anyámékhoz. És aztán nagyon nagy nyomorba került, mert ez az egy szem lánya, az tulajdonképpen, akit imádott, az férjhez ment egy odavalósi nem-zsidóhoz, aki beleszeretett halálosan, adott szerenádot az ablaka alatt, öngyilkos lesz, ha nem megy hozzá. Ezt az embert, úgy hívták, hogy Benei Sándor, Bene, az egy falu, ott Gyöngyöstől nem messze. És ezek voltak a Beneiék, nagyon jómódú paraszt volt. És a fiúk, akinek nem volt előítélete, hogy ez zsidó, hát azt nyilván tudta, beleszeretett és ez a Bözsi hozzáment. Hozzáment. És lett egy gyerek. A gyereket úgy hívták, hogy Benei Zsuzsa, de nem ez az irodalmár. Az ennek volt iskolatársa. Eltűnt. Eleinte ő még előfordult, még ebben a lakásban is talán. Ági ismerte. De eltűnt aztán a szemünk elől. A tragédia az volt, ezt rosszul mondtam, a 30-as években, amikor még az agysebészet gyerekcipőben járt. Híres sebész professzor, a Matolai megoperálta, az agytumorját és meghalt itt. És akkor ez a Sanyi nagyon összeomlott. Aztán még föl-följárt, aztán elvett egy tanítónőt. 

Ott, Gyöngyösön. 

Gyöngyösön. Aki szigorú volt és hideg. A gyereket elfogadta, szeretet nélkül. 

Ezt a Zsuzsát?

Igen. De nem engedte a nagyanyjához se. Úgyhogy, ahogy én tudom, hogy megtette azt, hogy a túlsó oldalon lévő nagymamát, akit ő ismert, nem engedte át. Úgyhogy ezt úgy vitték Auschwitzba, hogy azt hiszem örült, hogy vége ennek. Ez a Sanyi még följárt hozzánk. Tulajdonképpen könnyek között. Hogy ő milyen rossz helyzetbe került lélektanilag. lelkileg. De aztán nagy karriert futott be, mert ez azt hiszem, kisgazda volt eredetileg, aztán...

Beszéljünk inkább a nagypapáról. 

De azért annyi még, hogy ez utána főispánja lett Egernek. 

A háború után? 

Ez a Benei. Ő lett a főispán. Én Egerben egyszer kirándulás alkalmával, talán 48-ban, bakancsban és turistaként, rövid nadrágban, négyen medikusok bementem, mert tudtam, hogy ott van és szóltam a hajdúnak, akkor még városi hajdú volt Egerben is és volt egy gyönyörű vaskapu, ott állt egy hajdú. A cifra ruhában. És mondtam, hogy szóljon a főispán úrnak, hogy itt van Dorogi János, erre az rám nézett és azt mondja, a fiatalúr engem ne ugrasson. Mondtam, nem ugratom. Tessék neki szólni. Abban a pillanatban rohant le a Benei, stramm ember, engem átölelve, össze-vissza csókolt. Teljesen odavolt. De anyámék nem bocsátották meg ezt neki. Nem az, hogy nem jöhetett, ezt nem bocsátották meg. Utána az egész Eger vidéke Borforgalmijának lett a vezérigazgatója. 

Mi lett a Zsuzsával? 

A Zsuzsa. A Zsuzsa még el-eljött. 

A háborút túlélte? 

Túl. A nagyanyját megölték. Az anyja meghalt. És ő pedig eleinte még jött. És itt aludt, talán még az Ági is ismerte. Aztán úgy eltűnt a szemünk elől. Ebben biztos, anyáméknak is valahol tudatalatti szerepe volt, hogy el..... te még láttad a Benei Zsuzsit.

A Steiner nagypapáról... 

A Steiner nagypapának mondom, egy ilyen vendéglő-féléje volt. 

Ő vallásos zsidó volt? Azért van rajta sapka? 

Nem volt mélyen vallásos. Egy igazi zsidó család volt ez, minden szeretettel. De az összes többi testvér, a gyerekei mind zsidókkal házasodtak. De nem volt, nem hiszem, hogy nem azt mondanám, hogy a mai értelemben vett neológ, biztos betartotta a nagy ünnepeket., de anyámékból következtetve...

Nem volt kóser háztartás... 

Nem hiszem. Hát a vendéglő amúgy sem, nem egy kóser vendéglő volt. Egyik fia vezette a vendéglőt. Az ott lévő összes kasszírnőt kipróbálta és így luesze is volt. De aranyos volt. Remekül énekelt. A többiek különböző helyekre kerültek, mentek férjhez. Azok közül egyet-kettőt majd fogok mondani. 

Hány éves lehet ezen a képen körülbelül? Mikor született? 

Az én becslésem szerint 1800... mondjuk 40-50 körül születhetett. 

És ő akkor még a második világháború előtt meghalt. 

Úgy tudom, hogy igen. 

Gyöngyösön. 

Gyöngyösön, igen. 

Ott maradt. 

Feleségéről én nem tudok. 

Biztos volt neki. 

Persze hogy volt. És azt tudom, hogy anyámék gyerekkorukat nyáron mindig ott töltötték. Ennek során az összes, mindenféle malac verseket, meg az ottani paraszt gyerekeknek a szövegét, a tájszólást, mind megtanulták. Amit én is még megörököltem. Mert anyámék jókedvűek voltak. Nem merem mondani, de... na szóval, itt annyit tudok még, hogy kiemelkedően négy gyerekről tudok konkréten. Tudok két nőről. Az egyik az a Biri néni, a Biri néni, az férjhez ment egy ügyvédhez, aki Tisza Istvánnak egy belső embere volt. És így még, ráadásul, az első világháborúban a Tiszát agyonlőtték, belső, nemcsak tanácsadó, hanem barátja is volt. Szóval ilyen szempontból a Tisza nem volt, mi ezt tudtuk, hogy nem egy antiszemita. Mert ezt úgy hívták, hogy dr. Rozenfeld Ignác. Ha az ember a Parlamentben kutat, ez könnyen előjön, mert még karikatúra is van, hogy a Tisza Istvánnak hogy súg a fülébe. Na most Rozembaum, valami ilyesmi...  be lehetett menni, egy csomó karikatúra volt, a Rozenfeld Ignác Hátszegnek, ami ott van délen, Bácska alatt, országgyűlési képviselője volt. És meghalt a spanyol járvány idején Pesten. Anyámék nagyon szerették. Egy rendkívül helyes ember volt és nagyon okos ember volt. Hát nem véletlen, Rozenberg... nem kellett magyarosítani. És a Tisza István mellett, az köztudott volt, hogy a Tisza először megkérdezi, hogy mit csináljon. Nem pénzügyi, okos, nagyon okos, világosfejű zsidó volt. Három gyerekük lett. Akik közül tulajdonképpen leginkább ismertük, magyarosított Lukács Iván, még koncerten egyszer találkoztunk valamelyik, a Richter vagy valamelyik koncerten. Anyáméknak ezek unokatestvéreik voltak. Az elkerült, valahol főosztályvezető volt valamelyik nagy impexben. A másik, aki János nevet viselt, az is elég magas állásba került, akinek tragikusan a lánya Heine-Medinben, ami nyáron zajlott a 40-es, 50-es években meghalt és a szomszéd szobában egy nappal előbb, vagy utána a vőlegénye is Heine-Medinben meghalt. Szóval ilyen tragikusan végződött. Ezzel nem voltam annyira jóban. Az Ivánnal, aki a fiatalabb volt, még igen. Még az előfordult nálunk is. Aztán az is eltűnt az életünkből. A lányuk, az szív-problémában halt meg. De a Biri néni gyermekei, fiai, azért nem olyan jaj de nagyon támogatták, úgyhogy hetente egyszer anyáméknál ebédelt. 

Ő akkor túlélte a háborút. 

Erősen. Mert még én mikor születtem, ez már legenda, de nem legenda, hát jött a Biri néni és akkor...

Az első világháborút élte túl, nem a másodikat. 

Persze. 

Mikor halt meg? 

Lehetett 28-ban, mondjuk. Mert én már beszéltem. Megjelent a Biri néni és eléje szaladtam és azt mondtam, hogy hol a banán? Mert egy banánt hozott mindig. 

És akkor ő születhetett 1860-70 körül? 

Én azt gondolom, ugye anyámék kezdtek születni, az Ilus 1892 körül. Tehát a nagynéni, az 1860-70 körül. Ez volt az egyik nagynéni. Akinek a legnagyobb karrier jutott. 

Ez a Steiner ág? 

Igen. 

A Steiner nagypapánál tartunk. Amire már nem emlékszik... 

Én igen, valahogy az az emlékkép-félém van, hogy aránylag fiatalon halt meg. De a gyerekek... ezt a nagypapát nagyon szeretik. Ha ránézek a képre, egy rendkívül gutmüttig, kedves, nagyon helyes volt a nagypapa. Anyámék még azt is tudják,amikor Gyöngyösön óriási tűzvész volt, amikor a fél város leégett. És az Igel vizes bőröket tett a tetőre, hogy a pernye, mert nagy szélvihar is volt, és hát nem égett meg, de ahol a Steiner nagypapa lakott, az épen maradt. És akkor a nagy gyöngyösi kile azt mondta, hogy nem égett le, mert a Steiner bácsi, az egy olyan isten által szeretett...

Jó ember... 

Jó ember, megkímélte, szóval nem égett le. Akkor volt egy másik nagynénim, aki, ezt a Biri nénit, ő még ismert engem. A másikat nem ismertem. Csak a nevét. De a férjet igen. Az beszél valamit, azt úgy hívták, az volt az Etel néni, anyámék egyik nagynénje. Akinek három fia volt, volt egy negyedik is, aki meghalt fiatalon. Diftériában vagy skarlátban. Etel néni kicsit rátarti volt, mert a férje, akinek ugyan a testvére csak hordár volt, és ez a Weinberg Gyula, így hívták, ez a Weinberg Gyula... 

Ez volt az Etel néni férje...

Ez a Weinberg Gyula, ez egy, mikor engem körülmetéltek, én voltam az első, aki született, az unoka egy kicsit utánam születet, ő volt az -- le van írva --, aki kézben tartott. Szóval Gyula bácsi, ez inasként indult és a Lampert-Wodiáner könyvkiadónak, aminek később a Franklin lett utóda, volt a nagyhatalmú, de mindenki által óriási módon nagyra becsült igazgatója. Lent kezdte, inasként. És magas korig ő igazgatta és a magyar irodalmi élet nagyjai, kezdve a Benedek Elektől, ott ültek nála. Akkor ennek a központja ott volt, ahol ma a Balett Intézet van. Szemben az Operával. És én nagyon gyakran anyámmal elmentem. Anyám... mindegyiket szerette. Az anyámék nem voltak jómódúak. És hatan voltak és Gyula bácsi mindent, a könyvet, tankönyvet, az mindig tőle származott. És ha kellett, segített. És az én gyerekkorom összenőtt ezzel a Gyula bácsival. Gyula bácsi jó küllemű volt. Hadd mondjam, Nógrádverőcén nyaraltunk 2 nyarán

, 20 nyarán... és előfordult, hogy bementünk Vácra vagy Nagymarosra. Hajóval a piacra. Mert ott nagy piac volt. És akkor kora reggel a hajó tele volt. Kofák ugye, kosarakkal, mindennel. Gyula bácsi azonnal fölállt, ha ő ült és egy öreg parasztasszonyt leültetett, azt mondta, öreg ember volt már aránylag, hogy édes lelkem, ez ilyen szólás mondás volt, édes lelkem, én csak egy nyaraló vagyok, maga fáradt, üljön csak le nyugodtan.Ezt mindenki nagyon szerette. A család is és aki vele egyáltalán... 

A feleséget annál kevésbé... 

Hát a feleséget kevésbé. A fiai inkább szerették a nagyanyámat. Na nem az, hogy nem szerették. Csak rátarti volt. Gyula bácsi maradt olyan, hogy megvan nekünk valahol az az emlékbeszéd, amit a temetésénél, a Kozma utcában a Benedek Marcell tartott. Az apjának a barátjáról. És a beszédben, meg lehet valahol találni, a beszédben az van benne, hogy ő megmaradt, egy pici, udvari szobácskája volt. Én még emlékszem ilyen régi, zöld ernyős lámpája volt., ahol Ady Endréig bezárólag, az akkori irodalom... apám rendszeresen ott volt. Mert az egy olyan ember volt. Nem a műveltsége... 

Ez az Igel-ág... 

Olyan volt, hogy az mindig vonzotta és például ezt a nagyon ismert kicsi kis kiadványt, hogy Olcsó Könyvtár, amiben minden megjelent, azt a Gyula bácsi iniciálta...  a Radó Antal szerkesztette. De ő találta ki. Ez egy nagy ember volt a maga nemében. Hogy mennyire, erre csak egy példa. Hogy mondjuk így, a 30-as években, amikor már zsidótörvény kezdődött és nehezen vettek föl az unokáját, a nagyobbik unokáját, aki Ágival egyidős, azt kereskedelmibe akarták, hogy járjon, azon a pályán is futott. Később is. Ez az Andris, nem volt könnyű felvenni. És a Gyula bácsi akkor már nyugdíjban volt. Bölcsen, 70 éves korában nyugdíjba ment. Nem vett föl egy végkielégítést. De azért ez azt jelentette, hogy nem tudom, havi, mondok egy számot, kapott volna egyszerre 80 ezer pengőt, de ő azt mondta, a fiai csak veszekedni fognak, adják neki havonta. Élt még annyit, hogy azt bőven megkapta. 

Hányban halt ő meg, körülbelül? 

Gyula bácsi? Talán 41-42-ben. Már én nagyfiú voltam. Kint voltam a temetésén is. Emlékszem, a Benedek Marcellra, még a személyére is. Később is egyszer találkoztam vele. Na, a lényeg az, hogy akkor, hogy jelezzem, hogy milyen jeles ember volt, két apró példa. Mikor az unokát fel kellett venni, bement a Pintér Jenőhöz, a híres irodalmárhoz, aki akkor a kultusztárca fő embere volt. Nemcsak tankerületi főigazgató, hanem államtitkár is. És leült, mert ott voltak mások is, és akkor a kisasszony, akkor nem azt mondták hogy titkárság, hogy a bácsi mire vár? Hát én szeretnék a Pintér Jenő doktor úrral beszélni. Hát nem ér rá, mert tárgyalása van... stb. Akkor a Gyula bácsi elővette a névjegyét. Amin annyi volt, hogy Weinberg Gyula. Azt mondta hogy édes lelkem, ha úgy is bemegy, tegye le az asztalára, majd én itt várom. Bement, öt perc múlva a Pintér kirohant. Átölelte és azt mondta: Gyula bátyám, micsoda megtiszteltetés, hogy itt vagy. Nem érdekel, azonnal gyere, szóval és nemhogy fölvették, hanem mikor én iskolába kerültem, akkor a barátaim, például a Reisz miatt a Barcsayba akartak beíratni. És én nem abban a kerületben laktam. Az a hetedik, én a hatodikban. 

Sávosítva volt az iskola. 

Hatodikban, és azt mondták apámnak, apám szerette volna ha a Fasorba járok. Mert jó információi voltak és be is jött. De azt mondták apámnak, hogy fölírnak a listára, de csak akkor, ha marad hely. Erre apám abban a pillanatban megfogott és beíratott a Fasorba. És anyámnak azt mondta, nem vették mindjárt föl, legalább az én óhajom, majd a Rostáék kibírják, hogy nem együtt járunk. Egy iskolába. Az igazgatóját akkor úgy hívták hogy Zibolen Endre, aki a Pedagógiai Főiskolának lett a rektora. Nem olyan rég halt meg. Ennek a Rostának a mamája, az valaha egyetemi társa volt a Zibolennek és az fölhívta telefonon és kiderült, hogy a fiam barátja, barátunkat nem vették föl, így és így. Erre este, még aznap szólt a telefon. Zibolen. És könyörgött apámnak, hogy jöjjek be, hogy felvegyen, könyörgött. Szóval kvázi, ha ő találkozik, mert aztán annyit mondott a Márta néni, hogy ez a  Weinberg Gyulának az unokaöccse. Hogy én nem tudnám megmagyarázni, borzasztó hogy én a Weinberg Gyulának az unokaöccsét hogy nem vettem föl és én úgy szégyellem, tegye már meg, soron kívül, kvázi ha istent ismer. Apám azt mondta, Gyula bácsi nem fogja megtudni, mert én úgy is a Fasorba akartam, szóval az nagyon jó iskola, csak én emiatt lettem, mert még akkor a zsidó ügyek körülbelül úgy álltak, még az ilyen Cibolennek nem volt előítélete. Mert nyilván tudta a Weinberg Gyula, ha nem is volt vallásos zsidó, de kvázi a mai értelemben vett jó zsidó volt. De a tekintélye. Hát ennyit. Akkor van még...

Pillanat, az az év azért volt érdekes... hogy az Andrist akkor oda vették föl, az volt az első év, hogy akkor első gimnáziumba ment. Mert velem egyidős és az volt az első év, amikor a numerus clausus kijött, tehát 10 százalék zsidó lehetett egy osztályban. És akkor kerültem én is be, és az Andris is nyilván azért kerülhetett ilyen nehezen, ez volt az első év, mikor meghatározták, ha mondjuk 30 gyerek volt egy osztályban, abból három lehetett csak zsidó. A többi nem. Úgy hogy ezért volt ez érdekes. Csak ennyi. Nem baj hogy csapongok. Két unoka volt, ez volt a nagyobbik. És volt egy kisebbik. Az Andris is szabályosan körül lett metélve. Ez a Weinberg Gyula bácsinak az unokája. 

Ki volt az anyja, vagy az apja, az anyja vagy az apja volt a Weinberg?

Az apja. Magyarosította Borhira. Most ismert ez a Borhi László. Ennek a Weinberg Gyulának meg az Etel-néninek három fia volt. A  negyedik, aki meghalt. Három fia volt, volt a három fiú, az egyiknél nem volt gyerek, a másiknál volt egy, Izraelben elesett az első menetben, a 48-as menetben, mikor kimentek hamar meghalt és a harmadik testvér, a harmadik fiúnak volt két gyereke. Etel néninek és Gyulának három fia, a három fiúból az egyiknek két fia.

A két fiú közül a nagyobbikat körülmetélték ez beletartozik a világút történetébe.

44-ben álnéven, Borbola álnéven elhelyezték őket Óbudára egy ferences kolostorba, ahol az atyák tudták, hogy bujtatott zsidó gyerekek, voltak tizenegy-néhányan vagy húszan és Szent Karácsony éjjelén, nem az én karácsonyomon, szent karácsony éjjelén feljelentés alapján a nyilasok éjszaka, ahelyett, hogy éjféli misére mentek volna, betörtek ide a kolostorba. És az összes gyerek, a gondnoknő jajveszékelései közepette az összes gyereknek azt mondták, vegyék föl a kabátot. A Péter, akiről azt hittük, hogy kicsit olyan gyagyás, mert pöszén beszélt egy kicsit, közben komputer szakember lett, s Amerikában él, az nem volt körülmetélve, és annyi esze volt, ő lehetett mondjuk 11 éves, az András 15, felnőtt, ő volt a legnagyobb az összes között. A kisebbik az lehetett 11 és 12 azt mondta, én nem vagyok zsidó, és erre a pizsamanadrágját lerántotta, mondom nem volt körülmetélve, és ez a gondnoknő, átölelte, ugye csak velük alszik, otthagyták. Az összes többit éjszaka Óbudán, az Árpád híd körül volt, nem tudja, hogy hol, csak azt tudtuk, ő sem tudta, kihajtották a Duna partra, két-három gyereket megfogtak és azt mondták, levenni a kabátot és belelőtték a Dunába ezeket. Ez az Andris, aki a legnagyobb volt, és nem rajta kezdték, ahogy utóbb a történetet tőle hallottuk, és mesélte precízen, azt mondja egy-két percen belül tudta, hogy itten mire megy a dolog. A kabátot ő már levette, le is vetették és érezte, hogy merre van a Duna és elkezdett rohanni, beugrott a Dunába.

December 24-én a jeges, hideg Dunába.

Mivel nagyon jól úszott, valamit még levett, talán a cipőjét, én nem tudom, a nyilasok világítottak és lövöldöztek, azt hitték, hogy eltalálták, nem találták el, és leúszott mondhatni közel a Margit hídig, éjjel kimászott, nem volt jégtábla, de tél volt, kemény tél volt, leúszott és ott kimászott valahol, ahol úgy érezte, hogy már nem bírja tovább és valahol az Árpád fejedelem úton, lejjebb már nem volt, ott valamelyik házba becsengetett. A házmester, éjjel volt, a házmester kinyitotta a kaput, látott egy csuromvizes gyereket, és beengedte és valami pokróccal betakarta és valami teát adtak, kérdezték, azt mondja, ő csak makogott, fázott is és ezek meg rendőrt hívtak. Egy öregebb rendőr jött, az már névtelen valaki, a rendőr azt mondta, hogy fiam a szüleidet bombatalálat érte, vagy kétségbeesésedben öngyilkos akartál lenni? Hát valamit azt mondja, lehet, hogy bólintott, lehet, hogy nem, de a rendőr bevitt a Rókusba, ott volt az öngyilkos osztály, én amikor még medikus voltam, ez javában működött, ahol okos volt tulajdonképpen, ő egy papot kért reggel, és a papnak elmondta a történetét, és megadott egy nevet, az anyja legidősebb testvéréét, ahol nem volt gyerek,  keresztény férje volt, aki valahai katonatiszt volt, és aki századosig vitte, nagyon helyes ember volt. A gettóélményekről a tévében is beszélt ez az Ádám Károly és azonnal fölvette a tiszti egyenruháját, ami ott volt a szekrényben és elhozta a Rókusból, ő így úszta meg. Karácsonykor pillanatokon belül kezdődött az ostrom, ő így maradt életben, ez a vonal egy kicsi melléktörténete, ami tulajdonképpen a rémdráma, azt egyszer kénytelen voltam elmondani, mert az András, a szenvedő alany nagyon gyanúsan viselkedett egy ügyben, aminek az volt az oka, hogy a feleségét... autózott  itt Pesten, egy angol kiküldetés után, végeredményben jött az éjszaka a rendőr, voltak az igazolások, nem úgy hallott rosszul, mint én, sokkal rosszabbul. A rendőr meg akarta állítani éjjel, egy svéd ült még az autóban, és az Árpád hídnál felborult a kocsi, mert nekiment a járda szélének, és ahogy felborult, a felesége kizuhant, az autó a fejére, ott halt meg. Tehát őt gondatlanságból okozott emberöléssel vádolták.

Felmentették

Nem egészen az volt az egyik oka, hogy tudniillik rendőrkocsi üldözte és 120-szal ment addig ő egy új Opellal, amit itt Pesten nem mert használni, mert nem volt rendben a jogosítványa. És akkor eleinte még idegösszeroppanása volt, később már, nekem annyit mondott, hogy a rendőrök kacsintanak, nahát így megszabadultál a feleségedtől, szóval ő nem ült emiatt idegosztályon, nekem elért a kezem elég messze itt-ott amott, ahova bekerült, ahol sokáig ilyen idegkezelés alatt volt. Aztán jött a tárgyalás és kértem a tanácselnököt, ismeretlenül, hogy fogadjon engem, és a nevére is emlékszem, egy nagyon kellemes, helyes ember volt, akinek én azt mondtam, hogy nem tudok magyarázatot adni, hogy egyetemet végzett, okos, bármennyire is, nagyon okos, hogyhogy nem áll meg az autóval, ha nincs is jogosítványa éppen, de amikor a rendőr lámpával akar megállítani, és akkor leoltja a lámpáját a kocsinak és kezd menekülni, erre én magyarázatot nagyon nehezen tudok adni. Hát azt mondja, erre nincs is magyarázat, mondom én azért jöttem, hogy mondjam, mert ezzel ez történt szent karácsony éjjelén és ennek mondom ez egy igazi rövidzárlatos cselekmény valahol, hogy ő menekülni akart, mert nincs más magyarázat. Lehet, hogy ez sem, mondtam elnök úr, vagy bíró úr, de ez egy olyan magyarázat, amit némán és láthatóan megrendülten hallgattak. Aztán ott voltam a tárgyaláson, amikor az ügyész nem vád-, hanem védőbeszédet adott és elítélték proform úgy, hogy azonnal annulálták. De mert ez úgy hallgatta meg, én itt kockára tettem, hogy az asszony vagy zsidó vagy nem, de talán az ember orvosi rutinja, meg az emberi empátiája, úgy éreztem, hogy én így magamban Ágival egyetemben együtt, hogy úgy mondjam így fogtuk fel, hogy ennek a rövidzárlatos cselekménynek valahogy itt rejlik a rugója, hogy vele ez történt, mert még az volt ehhez hozzá tartozó, hogy a nyilasoknak a vezetője az egy dadogó ember volt és amikor bejelentették a rendőrségen, akkor ő tudta, hogy az összes többit megölték, de ő ismerte névről a többit is, a szülők hetekig keresték a gyerekeiket. A szülők bejelentést tettek a rendőrségen, de ők már nem mondták be, de ez elhangzott, hogy ez dadogott, ezt Némának hívták. Dadogott, és körülbelül egy év múlva a vezetőség behívta, leültették egy szobában és a háta mögött behívtak egy csomó embert és mindegyiket megszólították, és egyszer megszólalt, hogy ez volt az. Ez az mondta. Felakasztották, nemcsak emiatt, de elfogták, mert az egyik fő nyilasházi főgyilkos volt. És azt mondja, az nem úgy van, hogy ő lát, ő nem tudta, nem látta, de azt mondja, ez annyira föltűnően dadogott akkor is, amikor őket kihajtotta. Na nézzük meg, mi van itt még. Mindjárt, ahogy a kezembe kerül. A kép nagyon érdekes kép, de ez még anyámék doboza, van biztos még 15 fotóalbum, de azok nagyon magasan helyezkednek el, de azért megközelíthetőek.

Azért jobb, akárha csak át is futunk a fényképeken.

Ezeken.

Akkor ezeken, abban az albumban rengeteg minden van, úgy látom.

Várjál, megpróbálom magamat megkeresni, abból kiderül, hogy én hány éves lehettem. Már nem is találom. Na, majd kiderül. Mindjárt megtalálom magamat. Akkor ezt hozzáteszem, mutatni akarok vele, ez a Karinthy Cini rajta, egyből felismertem.

Ez egy osztálykép, vagy iskolai?

Nógrádverőcén, ott nyaraltunk.

Ott milyen nyaralások voltak ott?

A szüleim huszonnégy nyáron, én húsz nyáron nyaraltam ott, béreltük.

Teljes háztartással kivonultak mindig, mert akkor az volt a divat.

Bejárónővel, cseléddel együtt?

Cseléddel együtt.

Itt is volt cseléd és ott is.

Igen volt.

És ott ugyanaz a társaság nyaralt mindig együtt?

Nagyjából, ez egy nagy baráti körré nőtt, mert ennyi évet, mert akiről szó volt, akinek például a férje volt ez a katonatiszt. Ez anyám. Ez anyám. Ez a gyógyszerész a Hajnal Hugó, akinek az unokája a Bródy János. A Bródy Andrásnak a fia.

A Szörényi-Bródy. Akkor itt vegyesen voltak, zsidók, nem zsidók.

Zsidó. Többségében zsidó. Többségében zsidó. Ez egy falusi, ez a Kriger, aki a statisztikai fővezérnek a bátyja, ezt megölték, ez az idősebbik. Ki van, akit még, akit ismerek. Ez a Vajna János, aki Unicef díjas újságíró volt, itt a Vajda Jancsi, ez a Schuler, aki filmes volt a Schuler, mondom itt a Cini ül, aki egy megátalkodott rosszaság volt. Kit látok még rajta? Igen, ez valami Goldstein, rendőrtiszt lett. Ezek nálam egy-két évvel öregebbek, aztán a többi több évvel volt.

Ez 35 körüli?

Ez becslésem szerint egy fokkal még korábbi, tán lehet, igen 34 körüli képek. Próbálok kutatni, hogy ki van, van még egy másik kép, ahol többet fel lehet ismerni.

Az édesapja a sebesülés után már nyugdíjas volt?

Nem.

Nem, ő fiatalember volt, 93-ban született és meghalt 50-ben.

És mit dolgozott ő?

Apám nagybányai volt. Még itt egy képet próbálok megkeresni, azt is félreteheted, ahol ilyen  gyerekálarcos volt. Félreérthetetlen.

Ő akkor lejárt, ő akkor ott tudott Verőcemaroson több időt tölteni?

Akkor gyorsabb volt a vonat, mint ma. Minden reggel bement és délben visszajött.

És mi volt a munkája?

Az apám a háború után közvetlenül a sebesülései után, amikor már jobban lett, bekerült a hadirokkantak szövetségébe, ott kezdett tevékenykedni, igaz, az érdeme volt, hogy a kommün alatt  nem hőbörgött, van nekünk ennél nagyobb bajunk, ne ugráljatok, és ezt kvázi a javára írták és ő bekerült, nem volt, nem tudom én kommunista, erről szó sem volt, sőt, de ezt érdemének betudták és bekerült a Népjóléti Minisztériumba, ott viszonylag hogy úgy mondjam, rangosan kezelték, egy szobában ült a későbbi, most már nem él, gyógyszerészetet megalapító professzorral, Mosonyi Sándorral, meg aki a Lakatos kormányban kultuszminiszter volt, Barbakovszki Ivánnal. És apám ott dolgozott két évig talán és akkor létesült közvetlenül a háború után, a 20-as évek legelején az első állami gyár. amiből egészen a felszabadulásig nem volt több, csak a Rico, az egy kötszer gyár, ma is létezik a Rico a Gyáli úton. Annak apám aligazgatója lett. Na most ennek során a vezérigazgatóval együtt a Horthynénál is járt, mert ezek igyekeztek jóléti dolgokban is segítségre lenni, ez egy állami gyár volt. A Horthyné fogadta a vezért és az apámmal ment ez a vezérigazgató, Telcs nevű, nem volt zsidó, apámmal együtt, ez nem jött szóba, hogy zsidó vagy nem zsidó. De a lényeg az hogy, azt mondta apám, hogy szólt a kabinetfőnök, hogy visszafele nem szabad megfordulni. Hátrálva kell kimenni. Azt mondja, a Telcs nagy darab, esetlen volt és a Telcs sietett és a fenekével... és majd hanyatt esett. Na a Horthyné finoman elfordult, mert hát ez olyan mókás volt. A lényeg az, hogy apám aztán, mikor kezdődött a gazdasági válság egy-egy neves céggel, Continental, ... amelyik a katétereket gyártja, még most is... de felborult a bizalom a gazdasági válság idején, és akkor apám kvázi, együtt laktunk akkor már a nagynénikkel, meg az anyai nagyapámmal, a Vörösmarty és Aradi utca sarkán, apám 28-ban odakerült a Hungária gumigyárba. Ami akkor 10 munkásból állt, Nagytétényben műanyaggyár ma. A háború idején egy 1200 munkásos, nagyon korszerű gyár volt. Ez apám. Nem. Weinberg úrnak Lampert féle könyvkereskedés, Andrássy út 21. Akkor nem tudom ki... lehet hogy a Pista. Nem tudom, ki írta. A lényeg az, hogy apám oda került, ahol volt egy műszaki vezető, az egy egyetemi tanár lett aztán, akinek én pedig az életemet köszönhetem. És apám ott volt 1944 december 2-ig. Amikor bejöttek a németek, én is oda kerültem. Rögtön. Első osztályú hadiüzem volt és ennek során én a munkaszolgálatból visszakerültem, mert kaptam egy fölmentést. Mert a vezér azt mondta, a Dorogi többet tett a magyar honért, mint bárki és a katonai parancsnok, aki egy rohadt disznó volt, különben kiváló orvos professzor volt a testvére, de ez egy rohadt csibész volt, ez nem akarta aláírni. Aki egyéb zsidó még ott volt, azokat elvitette, meg följelentette. De a vezér azt mondta, szóval nem tegeződött, csak azt mondja, hogy a gyár ekkora, az többek között Dorogi úrnak is érdeme és ilyen kereskedelmi főnöke volt, a cégvezetője a vállalatnak. 

Milyen iskolát végzett? 

Azt hiszem kereskedelmit. 

Érettségizet?. 

Kereskedelmit Nagyváradon. 

Ki volt az a rabbi, hogy hívták? 

László. Feigelbaum volt.

Mikor magyarosított? 

Körülbelül 1905 körül. Ági, ha ott kiveszed a Hevesi emlékversenyt... 

Feigelbaum, v-vel van írva? Németesen? 

Feigelbaum...  Különben el van téve, az ő nagyapjának, tehát az én üknagyapámnak az a vándorkönyve, mint szabólegény, az 1840-es években...  ahol a jelvényem van... ott van egy barna könyv. 

A szabókönyv is meg van? 

Melyik? 

Az, amit most mesélt. 

A könyv meg van. Az oklevelet nem találjuk. 

Az is érdekelne engem. 

Hát az nagyon érdekes. Hát ez egy kis almanach és egy Feigelbaum László, kedves volt tanítványomnak, rokonomnak emlékül 1906, akkor még nem volt, de apám beleírta később, hogy Dorogi és lehet, hogy én oda írtam, hogy doktor...  1900 június, Auschpitz Adolf nyugalmazott nyugalmazott... távoli rokon volt. Izraelita tanodák és családok számára Auschpitz Gyula által szerkesztve, apám büszkén beleütötte a pecsétjét. De még akkor Feigelbaum László volt. 

Mi az ő zsidó neve? 

Apámnak Beliézer Ben Jehudo. És ennek fordítottja vagyok én. Mert Jehudo Beliézer és azért nem ünnepelek itthon névnapot, mert ilyen a naptárban nincs.

Mindegy, ezt csak hozzá teszem, hogy ez volt, egy ilyen korban készült körülbelül, ezt a képet csinálta Alexandra Borkhardt, az Alexandra Borkhardt az az Alexander Bernátnak volt a lánya. Egy fotó. És a férje ügyvéd volt, egy régi és az ügyvédnek, az ő fiúk volt egy nagyon kiváló, fiatalom meghalt matematikus, a Rényi, Buba, hát az volt a beceneve. Aránylag fiatalon halt meg. Nemzetközi, Nobel-díj nagyságrendű matematikus, számsorokat róla neveztek el. A Rényiről. Ez egy olyan kép, ahol én itt vagyok. Mert én nem akartam lányruhában lenni. Ez a bizonyos, aki lányruhában van, ez az a Rosta-Reisz, aki azt mondta, te zsidó vagy, ez a leányzó a Weser Anja, aki most, hogy az ötven éves jubileum volt, írt egy levelet. Ez a Sas Jancsi. Ennek a nevére nem emlékszem. És ez az, aki a Dunába lett lőve. Ez a legkisebb, az is lányruhában. 

Ez az András? 

Igen. Itt még az is rajta van hogy Alexander...  ez így nem kép, de családi kép. Azért az érdekes, hogy az apám Nagyváradon született. Nagyváradon. Közel lakva az Adyékhoz. És a nagyanyám... 

Apai... 

Az apai nagyanyám, akit úgy hívtak hogy Schwarz Berta, az Kecskeméten járt elemibe, mert kecskeméti születésű volt és élete végéig, tehát 41-ig, vagy 42-ig még köcskemétiesen beszélt. 

És hányban született, körülbelül? 

Meg tudom nézni. Becslésem szerint, ha 40-ben halt meg, 60-ban, mondjuk. 

Körülbelül. 

1860-ban. 

Körülbelül. Na most ez a nagyanyám, ő ott maradt Nagyváradon. A nagyapámmal először Marosvásárhelyen, azért men,t mert ott élt egy nagybátyja, a Feigelbaum, aki Erdély legnagyobb gyarmatárú kereskedésében élt, gyermektelen ember volt. Feigelbaum Vilmosnak hívták. És az apámra akarta ezt az üzletet testálni. 

A nagypapára, Feiglbaum...

Lajos. És a dédnagyapád, az Feiglbaum Alexander, az Sándor. azt majd elő tudjuk venni. 

Mit dolgozott a Lajos? 

A Lajosnak tulajdonképpen egy műszerész kis üzeme volt. Magyarország egyik első kerékpárját, Fecske nevű kerékpár, ő nem fabrikálta, ő állította itt össze. Meg Nagyvárad első telefonját a városházán ő szereltette, úgyhogy évtizedekig ott volt a tábla, hogy Dorogi Lajos úr adománya.

Mennyire volt ő zsidó? 

Tulajdonképpen kóser koszton voltak. Nagymamának nem volt parókája. 

Majd én mindjárt megmutatom. De, mivel Kecskeméten született, én jártam még a temetőben, ahol a nagyanyja, 99 éves volt és apám azt mondta... Megmutatom. Ez a remény, ami miatt én soká fogok élni. De ez nem jött össze. Ez egy osztályba járt és jóban volt, tegező viszonyban a híres, későbbi nagyváradi főrabbival, a Kecskeméti Lipóttal, akinek a fia újságíró. És a Kecskeméti Lipót, akit becsuktak a románok, mert a szószéken azt mondta, mikor már Romániához tartozott, hogy mi zsidók mindig hű állampolgárai vagyunk egy országnak, de hogy belül mit érzünk, mondta magyarul, az a mi dolgunk. És akkor elvitték őt a román rendőrség, a kapuban. A templomban. És becsukták és akkor Budapesten, a Horthy, még a legelején, ez 20-ban volt, mondjuk, az Apponyi Albert fölállt és azt mondta hogy itt ez a nagyon nagy magyarság hűsége ott Nagyváradon, a Kecskeméti főrabbi, ennek tiszteletére álljon fel a Parlament, mert emiatt becsukták. Az magyarság -- mondta Apponyi Albert. Na most, ez a nagyanyám. Itt ennyi vagyok. Tehát itt én lehetek 10-11 éves. Akkor ez 1937-38 körül készült. Ez apám. 

Tessék, ez hozzá tartozik. 

Ez már egy kicsit későbbi. Már nagyobb voltam. 

És ez Ilonka, nem? 

Igen, ez apám egyik húga. Akire a leginkább hasonlítottam. 

Vegyük sorba. 

Ez apám, anyám és én. Ez a nagyanyám. Apai nagyanya. Ez a Schwarz Berta. Élt először Nagyváradon. Aztán Marosvásárhelyen. Ez a Feigelbaum Vilmos, aki apámra akarta hagyatni, apámat az érettségi után taníttatta, fölküldte bankba, Budapesten, hogy tanulja meg hogy kell... 

Mi volt az ő foglalkozása? Otthoni? 

A nagyanyámnak? 

Igen. 

Nem dolgozott. 

Iskolája? 

Hat elemi, valószínűleg. Valószínűleg. Kezemben van, elő tudom azt a...  vagy az 

vagy a Vilmos bácsi akkori házassági szerződését. Az valahol megvan. És ez pedig a nagynéni

Mikor születhetett? A nagymamán gyorsan fussunk végig. 

1860... 1860-ban, jó. Apám 93-ban. A húga, ez akire én jobban hasonlítottam... 

Ez egy 28-as kép. Rajta van hogy hányas. 

Ilonkának hívták, aki besztercei, nagyon jómódú család fiához ment hozzá, ez a Brechel Zsigmond. Ez volt a lányuk. És ha ránéz, akkor én nagyon sokat nyaraltam és teleltem ott, ha ránéz, apa és lánya letagadhatatlanul hasonlítanak. 

És hogy hívták a lányt? 

Éva. Auschwitz, illetve nem lehet tudni hogy hol. 

És ő?

A nagybátyámat még kiemelték volna Besztercén, mert ő egy nagyon ismert ember volt, ő volt a gettóban talán a parancsnok. És a Mengele tulajdonképpen besztercei eredetű volt és ő ismerte ott és a nagybátyámnak azt mondta, hogy álljon kvázi balra. És a nagybátyám, ezt az élőktől tudom, nagy nőcsábász volt, ettől eltekintve, de egy rövid gondolkodás után odament a nagynénémhez. Őt is rögtön... 

És ő hol halt meg, ő is Auschwitzban? 

Az első napon. Na most azért mondom, hogy én erre a nagynénémre nagyon hasonlítottam. Lánya, az az apjára hasonlított. A nagynénémre nagyon. Ugyanúgy én voltam egyedül rövidlátó, mint ahogy ő is valamennyire. 

Mi volt a foglalkozása Vilmosnak? 

Ez Zsigmond volt. 

Bocsánat... 

Egy patrícius zsidó család volt Besztercén. Három férfi volt. És volt egy sörgyáruk. Úgy hívták, hogy Hohrich és Brecher. Ez egy sörgyár volt. Nem volt egy nagy, nem egy Dreher. De Erdélyben egy nagyon ismert kvalitású sört gyártottak. És a nagybátyám, aki a bankszakmában volt és egy ideig a Román-Magyar bank igazgatója Kolozsváron, majd Aradon, ezért jártam én náluk Aradon, nem is egyszer. Aztán ez a bank valahogy nem ment és akkor az apjánál nem akart már dolgozni, bár azt is Auschwitzban ölték meg, a Nathan bácsit.  A család úgy döntött, ez egy ilyen családi dolog volt, megfelelő hányadai voltak a család tagjainak, de ebből mindegyik jómódú volt. Gazdag emberek voltak. Birtok volt hozzá, erdő. Akkor megkérték a Zsigi bácsit, aki értett a bankhoz, de dolgozni nem szeretett, de nagyon helyes ember volt egyébként. És én nagyon jóban voltam vele. De őt kérték meg és ő igazgatta ezt a gyárat. Mikor jöttek a zsidótörvények, neki volt vitézségi érme, akkor nagyon ügyesen egy ilyen strohmanként egy gróf Bethlen, aki ott élt, az vette át. És akkor ez a Bethlen Balázs, akinél én is vendégségben előfordultam, nekem magyarázott a kertben, hogy a sírban minden második, aki fekszik, öngyilkos lett. Erre azt mondtam, hogy nézze, nem degeneráltság? Hát a nagybátyám majdnem megpukkadt a nevetéstől. Dehát ezt úgy mondtam. Ez bement a gyárba, nem nagy, egy Mendelsohn nevű volt a sörmester. Ők taníttatták ki Pilsenben. Aránylag fiatal. És a gyárban minden ajtón ekkora réz mezüsze volt. És akkor azt mondta a Balázs, hogy te Zsigi, most én ülök itt, sokszor, ha jönnek szólsz, hogy jön valaki és mégis én vagyok, nem dolgozom ugyan semmit, de pénzt azért tőled kapok. Hát azt mondja, mit magyarázzak, hogy ez micsoda? És akkor azt mondta a nagybátyám, ide figyelj Balázs, ez a mezüsze és elmondom hogy mire való. De igazad van. És másnap befűrészeltette az ajtót és befele fordíttatta. Ott maradt, csak belül. Ez történet, de valódi történet. Hát ez volt az Éva, aki nagyon helyes és okos lány volt. Akit elpusztítottak és talán a Wisingernek az apja ott volt munkaszolgálatos és azt hiszem, szerelmes volt belé, vagy az ő belé. Még az utolsó levelezőlapján nekem írta, ha tudok vele kapcsolatot találni. Na, a Wisingernek egyszer szóltam és nem emlékezett rá. Pedig azonos, más nem lehet. 

Hányas lehet? 

Én akkor 16 éves voltam. Az Éva 24.-es volt, én 26-os. Nagyon sok hülyeséget beszélünk? 

Nem. Nem, csak nagyon szétszórtak vagyunk. Nagyon érdekeseket beszélünk. Csak én nekem most el fog kelleni menni. 

csak én nekem most el fog kelleni menni. 

Dehát szívesen látjuk... ráérünk. Schwarz Berta, akinek ez a Kecskeméti Lipót, mert Lipót és Berta kapcsolat maradt. Örökké. Ez a nagyanyám azt mondta apámnak, mikor már jöttek a zsidótörvények, hogy Lacikám, ha úgy gondolod, hogy ezzel az életeteket tudjátok biztosítani, akkor én miattam nehogy eszedbe jusson... a te dolgod, illetve én nekem, ha úgy gondolod, akkor ez engem nem fog bántani. És akkor apám mikor hazajött, neki eszébe nem jutott, akkor azt mondták a szüleim, hogy ebben nekem kell állást foglalnom. Mert volt egy osztálytársam, az evangélikus gimnáziumban, ha valaki katolikus volt, az kitért zsidó volt. Mert oda katolikus nem tette be a lábát. A katolikus hittanra nekik külön kellett elmenni. Zsidó hittannak volt tanterme. És az aki a Talmudot szerkesztette, Molnár Ernő, az volt az utolsó hittan tanárom. Finom lelkű, törékeny és azt megölték. És mikor emléktáblát csináltak a Fasorban, akkor még nem került föl és én szóltam, hogy anélkül ki ne tegyék. Ott kell legyen a neve, diákok nem, de tanárok, akik elpusztultak. Dr. Molnár Ernő ott legyen. Hát az ott fénylik. A lánya Izraelben él. Én fölhívtam a hitközséget, akivel én nem kompaktálok. Sem adót nem fizetek, semmi. De fölhívtam, a Landeszmannal akkor beszéltem. Ők rögtön utána érdeklődtek, hogy biztos meghalt-e. Tehát nehogy... de megölték. Na a lényeg az, hogy ők nagyon vigyáztak arra, hogy a zsidók ott... 44-ben már csillaggal kellett, még az első napokban nem volt biztos, hogy nekem nem kell-e hordanom és anyámnak. Apámnak nem kellett. Ezt a törvényt korrigálták egy perc alatt, benne van, hogy ez a feleségre, gyermekre éppúgy vonatkozik. De például akitől ez a kép származik, ami még védett is, ez apám unokafivérétől származik, és ez az unokafivér, ezt a nagyapám taníttatta igazán. Aki úgy írta a nevét, hogy Doroghi. Mert az apja, mint fiatal ember fizika tanár volt, és valamit kitalált és a Ferenc Józseftől kapott egy H-t. Ez meghalt, fiatalon. A felesége az a Neue Frei Presse-nek volt még írója is. Karola néni. Nem emlékszem rá. De ő még ismert engem. És ennek a lánya hozzáment -- úgy hívták hogy Herzl Hédi -- az apja a híres Herzl Manó sebész volt, báró. Ezt az egy szem lányukat hozzáadták ehhez a Doroghi Ervinhez. A Doroghi Ervintől született -- az óra nincs meg, mert elvitték az oroszok -- de a levelet, amit írt, hogy ha én egy kicsit úgy örülnék, mint annak az ezüst órának, amit a boldogult nagybátyám a nagyatyjától, a Lajos bácsitól kaptam én a Bar Micvóra, akkor én örülnék. Ervin bácsitól egy nagyon szép levél. Eljött a Bar Micvómra. Mi ott sosem jártunk, nagyon gazdag és nagyon előkelő zsidók voltak. Apám nagyon jóban volt vele, de ez... ennek a felesége egy Herzl lány volt. Ez a Herzl Tivadar család. Heltai Jenő, Herzl Tivadar. Ez a család. És tulajdonképpen ez is tanulság. És érdekesség, történeti érdekesség, hogy az első zsidótörvény úgy szólt, hogy a négy nagyszülő dönti el hogy zsidó, vagy nem zsidó. De aki 19 előtt kitért, arra nem vonatkozik ez az első zsidótörvény. A második.... a Teleki például egy ilyen gazember volt. Iminek egyszer  még fölolvasom, de ő talán tudja is,  azt mondta, ha ő lett volna, szigorúbb lett volna a törvény. Na, a lényeg az hogy... ugye mert az Teleki.... de tulajdonképpen megvan, apám eltette annak az egésznek a kötetét. Amiben az egész parlamenti vita benne van. Ami érdekesség, de a lényeg az, hogy a Doroghi Ervin 18-ban talán kikeresztelkedett, evangélikus lett. A fia is oda járt a Fasorba. Ismertem, egyszer belerúgtam, hogy én vagyok az unokatestvéred, de különben nem találkoztam vele. Na most, kitért és ő így a feleségével nem esett zsidótörvény alá. De mivel a fiának mind a négy nagyszülője zsidó volt, arra vonatkozott. És akkor ő, mint az országnak igen jeles -- nem mint a Bárándy -- ő kereskedelmi, legnagyobb vállalatoknak a jogtanácsosa meg ilyenje volt, ő megperelte a törvényt. Ez az jelenti, hogy a legfelsőbb Kúriánál benyújtott egy keresetet, hogy a törvény, akkor nem volt alkotmánybíróság, hanem a Kúria, ahol a Töreky volt az elnök, aki egy gyilkos volt tulajdonképpen, és megnyerte a pert. Merthogy ez a joggal ütközik. Bizonyította jogi érveivel, hogy ilyen törvény nem lehet. Hogy a szülőre ami nem... szóval ez önmagában egy tévedés. Én úgy emlékszem, apám elhozta az akkori nyilas Magyarságot, hogy ez még ma is lehet, az volt a címe, hogy a Doroghi ügyvéd ugye pert nyert a zsidótörvénnyel kapcsolatban. Ez az az oldal. Ők elmentek időben még, mikor fölmérte azt, eljött hozzánk és azt mondta, mit csináljak, ez összeomlik, aminek én vagyok a jogásza. Én nem akarok másfajta joggal foglalkozni. Svájcba kaptam meghívást a svájci államnak jogügyi tanácsadó állására. Két évig Svájcban élt, aztán Kanadában, eltűnt. Szóval idősebb volt valamivel, mint apám. Ezt nászajándékul hozták. Egyszer el akarták adni, mert kellett a pénz, de anyám azt mondta, nekem adjátok el, tietek. Bevittük a Szépművészeti Múzeumba, de ez egy bécsi, 1832-ből származó, levédték, de engem nem érdekelt. Ez a Karolina néni. Ez a kék szőnyeg. Azt mondta, Lacikám, ez a tiéd. Mert hogy az Ervin ilyen szépen befutott, az a sógoromnak, a Lajosnak az érdeme. Mert az támogatta. Nagyapám nem volt jómódú. Nekem van egy-két levlapom ott a frontról, apámnak írt, mikor elküldött 50 koronát, küld vissza, mert olyan gondjaim vannak. Szóval van egy pár ilyen szomorú lap. Én mindent szétszórtam. Apám rendbe rakta, én nem. De azért még így is sok van. 

Azokat mind akkor a legközelebbre tessék... Nézzük a képeket, jó? 

Össze-vissza vannak. 

Jó, az nem baj. Azok kapcsán, aki van rajta és akkor úgy összeállítjuk a családfát is. 

Igen. Apám, amikor talán még csak hadapródőrmester volt. Dátum nincs, tehát ez lehet 1910-es évek elején, mert még nem vonult be. Ez a Für, Dorogi, Ullmann család. Hogy mondjam, ugye középen az Ullmann nagypapa. Engem fog, ugye. Mint a család szeme fényét. Ez anyám. Ez apám. Ez a három a nagynéném. És ez a Sanyi, ez aki a fotós volt, aki abban az időben, mint munkaszolgálatos elpusztult. Létezett még egy testvér. De az a testvér a 30-as években -- majd lesz róla kép. 

Ez a kép hol készült? 

Nógrádverőce. 

A nyaralások. 

Igen. Nyaralások. Ami nálam nagy hangsúllyal fog majd szerepelni. 

Ez a 30-as évek eleje, nem? 

Ha itt nézzük, én 4 éves lehettem. Talán csak négy. Harminc...  Egyben jelzi talán apám viszonyát, ha már föl... ugye anyám mögött áll. De a testvérek között szerepel. Szóval nekem az volt az osztályrészem, hogy az apámat, anyámat körülvevő testvérek, kivéve azt, akiről majd beszélek, akiről lesz is kép. Őket úgy kezelték oda-vissza, mint a testvérüket. De oda-vissza. Ami nekem meghatározta a mai agyammal, vagy kicsit lélektani motiváció, hogy miért vagyok olyan, amilyen, minden plusz és mínusz. Tehát a plusz az, hogy miután köztük soha nem hallottam nézeteltérést olyanon, hogy miért te mosogattál, miért nem hagytad nekem, ha én így ültem és elment valamelyik mögöttem, akkor én azt éreztem a járásukról, hogy kvázi elhangzott egy pici disszonancia, hogy miért nem hagytad a mosogatást. Ennél többet én nem hallottam. És apám és a nagynéném között is nagyon nagy volt a harmónia, mert ők úgy vették, hogy apám egy nagy adomány, amihez hozzá kell tennem, majd lesz itt talán olyan kép is, hogy azért apám itt egyedül maradt, nem jött át Nagyváradról, a nagyanyám ott maradt és lényegében egy rokkant ember volt, a jobb karja béna és anyám elfogadta, aki egy szép asszony volt. Tényleg szép volt. Akkor látjuk itt apám főhadnagy volt, ez 16-ból van én örököltem tőle bizonyos vonásokat, de a szememet nem. Kicsit a fülemet, a kopaszságomat.

Itt már főhadnagy?

Itt főhadnagy, azért már itten szépen van.

Ez hányban lehetett?

Ez 16 vagy 17, mielőtt megsebesült.

Mondjuk el, hogy mikor vonult be, vagy mit csinált a háború előtt, az első háború előtt.

Azt kezdtem mondani, mert lényegében itt már van bizonyítvány, hát gondolom ő 1893-ban született és Nagyváradon, azt már említettem, hogy a Kecskeméti családhoz való viszonyát, és Nagyváradon járt négy középiskolát, négy gimnáziumot, a reálgimnáziumba, ő jobban számolt, mint én, és utána a kereskedelmibe, ami három év volt valaha. És ott érettségizett Nagyváradon, mert a Marosvásárhelyen élő nagybácsi, majd lesz talán kép, mert félretettem, ahol nem volt gyerek, itt van a végrendeletük, az el van téve, azok apámra akarták, hogy ő folytassa ezt a Marosvásárhelyen lévő nagyon nagy gyarmatárú üzletet, és ő taníttatta, az a Vilmos bácsi taníttatta, elküldte egy évre Pestre bankszakmát tanulni, ott is Marosvásárhelyen, elküldte olyan ügynökével, aki vagonszámra vásárolt be, mondjuk kávét vagy teát, ez nagy üzlet volt. A mai marosvásárhelyi rendőrségi palota abban volt az üzlete, az volt a háza, ő nem magyarosított Feigelbaum Vilmosnak hívták és ő apámat szemelte ki. Ez volt a legfiatalabb testvér, apám, ott lényegében férfiak voltak plusz egy lány testvér, ez a bizonyos Nóra, aki miatt azt mondtam, hogy nem akarom a piszkos Nórát megcsókolni, akkor voltam három éves, mert Nóra, tóra az nálam egyre ment. Ez a Vilmos bácsi apámat taníttatta, gondolom jó eredménnyel, mint ember szeretetreméltó, Marosvásárhelyen nagyon tisztelt ember volt. De közbe jött a háború. Apám akkor volt önkéntes, mert hát lényegében iskolák után volt 20 éves korában, 19 éves korában kellett bevonulni, ami egyéves volt valaha. Ő egy magas 180 centi magas volt, nálunk azért nincs gyerek, mert az ő apja ... az 190 volt, apám 180, én 170.gondoltam 160 az már nem kell. Na most nagyon jól tanult, csak egy apró, ugye az őrmester tanította őket, hogy az urak a jelentéseiket egyenes iránnyal írják meg, s lehetett tintaceruzával is, mondta, egyenes írás. A lényeg az, hogy nagyon jó tanuló volt, iskola első volt, talán az első három között, úgyhogy ő 1914-ben,ahogy kitört a háború ő bevonult. Talán itt van a papírom, zászlósként, már tiszti szolgája volt. És akkor egy-két sebesülés jeleképpen...

Melyik frontra vitték őt?

Orosz. Ő nagyváradi volt, és a nagyváradiak Békéscsabára vonultak be, ahol sok sváb is volt. Odakerült a nagyváradi legnagyobb része. Az ezrede 101-es volt. Érdekes ott is sárga emblémájuk volt, egy sárga volt az ezrednek, mint ahogy a ... megvan a színe. Bevonultak és ő kapott egy kéményseprőnek egy fiát Krucsó, aki az egész front idején az apámnak a tiszti szolgája volt és nagyon jóba volt apámmal. És akkor apám, egyszer hazajött az apja halálakor, egyszer volt egy sebesülése amikor Gyulán feküdt a kórházba és hát ment előre, akkor még hogy zsidó, nem zsidó tisztek, péntek este elmehettek ott imádkozni. És akkor talán kaphatott volna több kitüntetést, de azt az ezredes kapta meg, de azért ez két ezüst szignulla... és egy bronz a harmadik itt még nincs rajta és ez a Károly-csapat kereszt, ami itt van harmadik, talán négy? Mondom itt fiatalabb volt eggyel, de már volt egy szignulla.... mert egy tisztnek vitézségi érmeket a legénységnek adtak. Nagyon ritkán tiszti arany létezett, de az nagyon ritka volt, azt az egészségügy.

- 17-ben sebesült meg?

- Megsebesülni... számomra azért különlegesen érdekes, mert 17 augusztus 9-10-én talán, vagy 9-én egy nagyon nagy harc folyt túl a Kárpátokon Bukovinában Csernovitz mellett, azt úgy hívták, hogy Franz .... akkor mert ezt a részét a Monarchiának Mária Terézia idején birtokba vette. Tehát azért kicsit a monarchiához tartozott, nem Romániához a Havas Alföld fölött volt ez és ezeket augusztusban, ez egy óriási támadás volt, ami azért hadtörténeti érdekességű is, mert ott olyan tűzérségi előkészítés folyt, hogy ott egy hegyet, mint a Gellérthegy, ahol ütegállások voltak, az úgy lőtte akkor a Monarchia, akkor éppen lendületből, hogy az a domb négy méterrel alacsonyabb lett, akkor már főhadnagy volt, és kapott egy lövést éppen egy parancsot kapott az ezredközponttól, és aki hozta, az egy sváb zászlós vagy főhadnagy volt, ott volt az apám mellett, de az apám nem tudta csak utólag, mert mi 1937 augusztus 19-én jártunk ezen a csata mezőn. Mert nyaraltunk Dornevakrán, mindegy vagy románosan Vatra Dorne Karlsbad az a Kárpátoknak a túlsó oldala volt, mégpedig a radnai havasok túlsó oldalán, de már ott van, mi jártunk ott pár éve, keresztül mentünk rajta, ez egy akkori gazdag, odavalósi zsidó fakereskedő egy ilyen ismert, gyógyvize is voltak, gyönyörű fenyő erdőben, sétautak, ami ki volt jelölve, az orvos előírta, hogy mennyit mehetnek, talán kaszinója is volt. És egy hónapot ott töltöttünk, mert akkor ez az unokatestvéremnek volt egy kis szívpanasza és akkor egyszer csak apám azt mondta, hogy menjünk egy Csernovitzba, mert az nincs is olyan messze. Béreltünk egy autót és anyámmal és velem elmentünk Csernovitzba. Nekem ifjúkori fényképeim között ez megvan, ha majd lesz lelkem leszedni, lefotografáltam még Csernovitzba az érseki palotát, ugye ez pravoszláv jellegű volt és ez megvan és lefotografáltam azt a temetőt, annak a csatamezőnek a hőse ottan feküdtek. Ez egy olyan csatamező volt, ahol kő kövön nem maradt, ahol mi ott voltunk, de ezt apám nem tudta, csak ott döbbent rá, mint egy ilyen különleges, körülbelül pont húsz éve napra, még mindig drótakadályok is voltak, nem lakták be, ez egy puszta terület volt és ebbe akkor egy napig tartott, amíg apám felkötött karral elérte az elsősegélyhelyet. Ami sérülése volt, az állt egy ilyen botra támaszkodva, miközben felolvasta a parancsot, háttal állt az orosz frontnak, itt bement a golyó, itt kijött a plexumbrahiáliszát azt tulajdonképpen nem teljesen, majdnem teljesen tönkretette, amit soha nem lehetett, ma sem lehetne mikroszkóppal sem igazán idegvarratot csinálni, mert az egy ilyen vastag ér, akkor itt kijött, itt a mellét súrolta, majd a kezét odarántotta, és azt is átlőtte. A naplóban benn van, ahol bele van írva naprakészen, hogy mik történtek, akkor már előlegezve van a 11-e, 12-e, de még nincs semmi sem odaírva, és azon a golyó rajta van, mert az a zsebében volt, ahogy keresztül ment, de azt mondja, őt a jó isten vezérelte majd mindjárt mondom egy amulett is segítette, amit a bistrici híres csodarabbitól nagyanyám kapott. Nagyanyám nem volt ortodox, de...

- Őróla van kép?

- Nagyanyámról, arról van, arról sok van. Ez is az. Pillanat, befejezem tehát 17-be, arra vigyázzon, mert az még sokkal régebbi a dédnagyanyám... szóval 17 augusztusában megsérült, hát a sebe meggyógyult. Akkor Morvaországba került Cseszkebudejovicébe, ahol van egy csomó cédula, mert eltette apám, amikor kijött a kórházból, kimenőt kapott stb. stb. és utána Pestre került. Nem ment vissza Nagyváradra. Itt egy nagyon szép pályát kezdett befutni, Népjóléti Minisztériumba került először, mint hadirokkant, aztán  26-ba került a Hungária Gumigyárba 28-ba és attól kezdve...

- Kik ezek a képeken?

- Ez a Schwarz Berta, majd itt megmutatom lesz dátumozva ez a Dorogi Ilonka Brecherné apám egyetlen húga, mondom volt még egy testvére, aki kisgyerekkorában meghalt. Itt ez az Éva, aki nálam két évvel idősebb volt, inkább az apájára hasonlított, nagyon értelmes volt, megvan nekem, amit az én bárnicomra írt, hogy most állasz majd a tóra elébe az egy másik téma a bárnicvo. Itt anyám van, itt én vagyok, ott kaptam egy ilyen szalmából egy trópusi sisakot ezek nem rokonok, csak ott nyaraltak ők is. Ez a nagymama, aki kecskeméti, majd látjuk itt áll a két unokával. Én vagyok a szebbik persze, akit fog, és ez a nagylány az Éva. Akkor megint, ahogy így jönnek visszamenőleg ez is ugye jellemző, bár gondolom a világon voltam itt nincs dátum. Nógrádverőce, de apám és az anyám és a testvérek. Anyám ez, apám itt van és.

- Mondjuk egyszer végig a három testvért?

- A legidősebb volt, az aki meghalt az egy Ilusnak hívták, aztán következett ez a nagynéném Irén, aki egy verselt... aztán majd előveszem, mert nagyon kedves, utána anyám jött, ez 94-ben, apám 96, Jolán 97 és 1902-ben jött a Marcsa, és utána még egy fiú, majd arról is lesz kép.

- A nógrádverőcei nyaraláskor, mindig ők is ott voltak. A nagynénik is.

- Ez úgy ment, hogy háztartással együtt, amíg nem jártam iskolába, májusvégtől október elejéig. A Hungária gumigyárnak az autóját odaadták, egy ilyen zárt nagy páncélautó volt, nagyobb hátsó ajtókkal, zöld, sötétzöld volt, voltak kosaraink, ládáink, az egész háztartás kiment, háztartási alkalmazottal együtt. És ott mindig béreltünk, jóval jobb módúaknak saját villájuk volt, de ez a Verőce a szüleim 24-ben nyaraltak először ott, és apám haláláig, ők még visszatértek rá. Én húsz nyarat töltöttem ott. Közben a 40-es évek körül 39 körül Erdély sajnálatosan visszakerült, akkor mindig télen is nyáron is eltöltöttem legalább egy 4-6 hetet nyáron, vagy legalább négy hetet ott, mert már akkor nagyfiú voltam, egyedül utazhattam, mert a nagynénémhez, meg az Évihez, mi volt a legközelebb a nagyanyám ott élt itt egy levél van, ezt eltettem félre, de rajta van az apámnak a születése napján március 10-én az Ilonka beszámolt, beteg volt, de azért jöttek, a nagyanyám odaírja, hogy minden jót kívánok Lacikám, amit csak egy anya tud a fiának kívánni, és akkor utólag már nagyon reszketősen 80-on túl, nem volt valami iskolázott, de azért rendesen írt. Fiam, már nem tudok rendesen sírni, Jancsikám már írhatnál te is egy-két sort a nagymamádnak. Azt még utóiratnak odabiggyesztette. Ez a házassági idő képe, talán dátumozva is van, nem de mindegy. 24 március 11. 

- Hol volt az esküvő?

- Majd erről itt lesz dokumentum. Arról megvan a papír. Ez megint frontkép, apám még hadnagy volt, valamilyen kisebb bunkerállásban passzianszozik. Mert ezt látom én, ha megnézi kártyát rak ki, passziánszozik. Itt van egy gyertyatartó fenn a polcon, ami kagyló nem értékes, csak, február 17. Akkor lett főhadnagy, a gyertyatartó azért érdekes, mert a fronton egy kisebb bankba bekerültek, ahol egy rabbinak, aki már nem volt ott, üres volt, a szobában egy gyertyatartó állt, ami egy ilyen kagyló volt, aztán még egy kagyló, réz, nagyon szép tulajdonképpen, és apám felemelte és letette. És este a tisztiszolgája kitette apám asztalára. Apám azt mondta, hát elloptad Pista? Azt mondja, én láttam, hogy a hadnagy úr annyira szerette volna, úgy is ellopták volna, legalább ez a hadnagy úr örül ennek. Ott van fenn.

Na ezt tegyük félre, mert említettem a Weinberg családot, ugye, ezek az öreg Weinberg a Gyula bácsi aki a Lamperits ....-nek volt az igazgatója, ez a felesége, tehát anyám nagynénje Etel néni és ez a legidősebb fiú volt, aki a család azért volt rá büszke, mert apámnál egy évvel idősebb volt, mert olyan szép fiú volt.

- Ez 26-os ez a kép és mi a neve?

- Gyula. Mondom, csakhogy komplikáljam, volt ... Ez volt az Etel néni, a Weinberg Gyulának volt egy öccse az Aladár bácsi, aki hordár volt, és annak volt egy fia, aki nagyon jó idegorvos volt és belgyógyász kicsit puklis, azt úgy hívták, hogy dr. Weinberg István. Megölték, de annak a fia a színész Verebély Iván.

- És ő ki?

- Ő Weinberg István, elvett egy gazdag főhebrakadisásának a lányát, akit utált a család eléggé, ez volt az Erzsi, és attól eltekintve egy fiúk volt, egy Ferenc nevű, aki aliázott, és az első 67-es háború vagy még előbb talán 48-as egyesült, egy tankcsatában elpusztult. Utána kimentek a szülők Izraelbe, ez a Pista még egyszer nálunk volt, nagyon büszkék voltak rá, mert olyan csinos volt. Könyvkereskedő lett ez is, azért az apájának minden szép, értékes könyvét azért eladta, ami a  kezébe került, de helyes volt.  Nekem, amikor apám meghalt a hebra-kapcsolataim révén nekem nem kellett foglalkoznom, és én még nem voltam huszonnégy se, Pista intézte, még itt járt nálunk, de addigra valami rák ügye volt, a feleség még sok évet élt, tanított kint zongorát. Jó zongorista volt. Na, akkor térjünk vissza még egyszer erre. Akkor menjünk egész előre és nézzük meg ezt a képet. Ez a kép tulajdonképpen Gyöngyös. Gyöngyös, becslésem szerint, ha itt nézzük, anyám nem lehetett itt több, mint 14, mondjuk 1910 körül készülhetett. Rajta van az a bizonyos Steiner nagypapa, aki fogta az ölébe akkor még ilyen kicsi Bözsit, de itt már nagyobb, éppen el van törve a keze és fel van kötve, ez volt a Steiner nagypapa, majd ott látjuk, nem tudtam a nevét pontosan, hogy melyik, s ez egyik nagynéném, és ez az anyám.

- Ez melyik?

- Anyám után következő, ez a Jolán nagynéném.

- És a Bözsi?

- Ez pedig a Berta néninek volt a legfiatalabb húguknak anyám nagynénjei között volt, azt a benei történetet emlegettem, talán rémlik valami. Itt megmutatok egy komplett, teljes családi képet. A kép úgy szól, fentről ez apám, ez anyám, ez a Jolán nagynéném, ez a Sanyi, aki elpusztult a fronton, aki jó barátja volt a Gáti, aki most halt meg színésznek, valahol nagyon jó helyen tanulta ilyen rossz lányok jártak oda fotografálni, a Sanyi mindig oda volt a család, tanulni nem nagyon akart, nagyon jó, ügyes fényképész volt, de focizni imádott és ezért mindig megverte a nagypapa. Ez az Irén nagynéném, ez a Mária, Marcsa nagynéném, aki férjhez ment, aztán elvált a háború után, mert munkaszolgálat egyebek után hazajött, és egy ilyen soproni nyaraláskor megismerkedett, az volt a hiba hogy egy fiatalabb ember  volt Kleinnek hívták ezt Klein Korányira magyarosított, nagyon helyes volt, a család nagyon szerette, és az is a családot, de ez a fiatalabb tanárnő matematikus ez elszerette, nem volt nehéz, s akkor elvált nagyon drámai körülmények között, amúgyis a nagynéném labilis idegrendszerű volt, ő volt a legkisebb, a dada őt védte úgyhogy már volt úgyhogy a Jolán nagynéném, Irén nem szólt bele, de Jolán adott két pofont, hogy térj magadhoz, ez nem olyan pofont hogy fájjon, mert hát hisztériás volt, és járt orvoshoz is akkor, összeomlott, hogy az imádott Lukikám az otthagyta, a Lukika az fiatalabb volt sok évvel, mint ő, nem volt okos, hogy hozzáment, miközben mondom ez egy kulturált, salf made man, egy szabó volt az apja, de nagyon jó, mit tudom én a Keres Emil meg ilyenekkel volt jó barátságban, ilyen kultúrával átitatott, és apám odavette a Hungária Gumigyárba, akkor jött a gumipadló, és ezt ő intézte, mindenki... ő nem volt mérnök, bár mindenki mérnök urazta, erre nem adott okot, mert annyira értelmes, okos volt, hogy 44-ben én el tudtam ott a gyár raktárába szenet lapátoltak össze az ottani melósok és kiépítettek egy kis fülkét, mi ott ültünk légó izé alatt... a Korányi ott dekkolt, aztán amikor kijött, elvitték és deportálták, de aztán visszajött. Ez akkor a nagynénémnek udvarolt, ez egy író lett az Újvári Sándor, ma már nem él, Münchenbe került ki, egy csinos, nagy hóhányó volt.

- Nem az Újvári Péter a fia?

- Nem, nem. Akkor az alsó sorban: itt van a nagyapám az Ullmann Béla és mellette a felesége a nagyanyám. Ezen én még nem szerepelek. Ez akit fognak, ez volt az első unoka a Klári, akit megöltek. A Klárinak akkor átmegyünk erre az oldalára, ott vannak a szülei. Ez az Ilus, aki legidősebb volt, tehát születhetett 1892 körül, és ez a férj, aki vaskereskedő volt. Ott ma is vaskereskedés van, ez szemben a divatcsarnokkal, az volt az övé Fekete Dezsőnek hívták, Schwarz de magyarosította. Ezt nem szerették anyámék, mert az anyjukhoz nem volt kedves. Itt ez már ekkor az idősebb a Bözsi az unokatestvérük és ez aki nem nősült meg soha, ez volt a család doktora, orvosa, úgy hívták, hogy Weiszhaus Jakab. A családnak hogy mondjam csak a legklasszikusabb értelmében vett, mert azt mondják, mint orvos is nagyon kitűnő volt, az volt megfogta, amikor baj volt a családban, valamikor a gyerekek is ott születtek az ő kezei között.

- Milyen rokon volt?

- Nem volt tulajdonképpen rokon, de a nagynéninek a Maca néninek a révén kerültek össze. Én még ismertem, de már legalább a harmincas évek elején halt meg. Ismertem. Felnevelt egy szegény unokaöccsöt, aki orvos lett, és az egész Dorogi Weinberg családnak ő volt az orvosa, akkor még nem kellett specializálódottnak lenni és Verőcére ő is kijött. Ez ez a család, ez a Fekete család, a legidősebb Ilussal, akik már látszik, hogy egy kicsit eklaksziás szülés után, szép volt majd lesz kép, ez a Dezső, aki jóképű férfi volt, és ez a Klári kicsiben. Akkor itt az Ilus, amikor még nem volt férjnél. Ő volt talán a legmutatósabb, a legidősebb teniszütő, annak a kornak, ez lehetett 1910 körül.

- Hányban házasodott ő?

- 36-ban, vagy 35-ben halt meg.

- Ilyen hamar meghalt, miért halt meg?

- Vese, eklaksziás szülése volt és veseelégtelenség. Ez talán a legfiatalabb a Steiner gyerekek között, ahol több nő volt, ő volt a Rezső, ha megfordítjuk, ő nem nősült meg, csak egy lueszt szerzett, ő vezette a kávéházat. Kaszírnőkkel, mindegyikkel kipróbálta, nagyon jó pofa volt, énekelt, táncolt, mindent,  és itt van: "drágáim szeretettel küldöm fotográfiámat, becsüljétek meg nagybátyátokat, sokszor csókol mindannyiotokat 1921-ből Rezső. Nem nősült meg, én még valami rémlik, de nem tudom, akkor menjünk tovább. Na most, ez Marosvásárhely, itt kiderül, hogy én lehettem vagy öt éves, itt ül a nagyanyám, és itt ült a Vilmos bácsi, akiről már szó esett, vak volt. Glaukomás nem látott, bot van a kezében és a nagyanyám, ezt mondják, talán előírja az írás is, ő nem ment hozzá férjhez, jóval fiatalabb volt, de ő, hogy ne egyedül éljen, mert azt a nagy üzletet, ahogy bejöttek a románok, ő azt feladta. Addigra özvegy lett, és nem akart, a Vilmos bácsi lett özvegy, aki apámra akarta hagyni az üzletet. De nem megszüntette, vett egy kis házat, egy földszintes házat és odament és a nagyanyám, aki addigra már javában özvegy volt, odament, hogy a szeretett sógort ellássa, aki vak volt, kellett valaki, hát ez az Évi unokatestvérem, ez az anyám és ez a nagynéném kicsit levágva. Ez mind Dorogi, itt nincs más. Ez apai oldal.

Ez Brecherné Dorogi Ilonka. Ha visszatérünk a Feketékre, van olyan kép is, ahol japán kimonó, és áll egy zsidó kislány, ahol 12 éves volt, ilyen magyar ruhába is szerepel. Van ahol japán, ugye az Ullmann családnak ez a két sarja volt.

- Ez akkor a Fekete Klári?

- Igen, ez a Fekete Klári.

- Ő már Fekete Klárinak született?

- Igen.

- Már a magyarosításban, és mit tanult, s mi lett belőle?

- Ő érettségizett a Mária Teréziába, 21-ben született. Érettségizett a Mária-Teréziába, hát akkorra már tulajdonképpen a zsidótörvények indultak, az anyja már nem élt. A nagynéném még, mondom kicsit ők igyekeztek anyát pótolni. A Klári rengeteget volt ott, az apja szegény az üzletet vezette, de ő nem hagyta ott az apját, aki aztán megnősült. Elvett egy özvegyasszonyt, akinek a fia Izraelbe került, aki ide jár hozzánk ma is. Amit tudtak a Klárinak volt egy szerelme is, amit én nem tudtam akkor, és lényegében 44-ben elvitték és befejeződött.

- És hogy hol azt nem lehet tudni?

- Hogy eljutott-e Berzenbergenig, azt nem tudom. Egy levlapot elő fogok venni a végén, ez a Dorogi család így kompletten. Nógrádverőce ez is, mivel én 26-ban születtem mondjuk ez 27 eleje, ugye a boldog szülők és hát ez a gyönyörű baba. Van erről még, vagyok még szebb is. Ez egy érdekes kép, nem tudom pontos eredetét csak azért teszem ide, így néztek ki a lányok, anyám kereskedelmi végzett, de csak egy évest, polgáriba jártak, ha jól látom, akkor anyám itt van, talán, akkor ilyen diabolóhajjal, így voltak a lányok, ez mind csak ilyen érdekesség.

- Itt hány éves a mama? Tizenhét körül lehet?

- Igen. 17 körül van.

- És helyileg valószínűleg Pesten van, vagy még Gyöngyösön?

- Ez Budapesten. Laktak a Rózsa utcában, laktak ahol ma is iskola van, odajártak elemibe, ahol a Bazilika van.

- Mikor jöttek ők fel Gyöngyösről?

- Ők sose, ők már Pesten születtek. Gyöngyösre csak odajártak a nagyszülőkhöz, ők nem jöttek, mind Pesten születtek. Mondom ma is van egy elemi iskola a Bazilikának a nyugat felé eső oldalán, oda jártak elemibe. Csak mondom, régi családi történet hogy volt egy szatír, ugye téli időkbe, aki, mikor jöttek ki a kislányok az iskolából aki kinyitotta a kabátját, és ott pucéran és az atyák összefogtak és elkapták, és hülyére verték egy alkalommal, és ez is megmaradt, mint családi történet. Én az ilyen régi, részben malac, részben Marcsa balladákat anyáméktól megtanultam, mert a nagymama volt egy ilyen, a nagypapám komolyabb ember volt, de a nagyanyámék ilyen vidám, és az akkori slágereket, legkülönbözőbbeket mind tudták és ezt még nekem is énekelték, hogy milyen zseni ül itten egymás mellett, lehettem egy éves talán, de még beszélni nem tudtam, bár már kezdtem, de nem tudtam még beszélni a nagynéném az Irén az nagyon sokat verselt, amikor hazajött az irodából, ahol ő már 24 óta az akkori gyáriparosoknál, az anyám is a  Fenyő Miskának volt egyidőben még egyik titkárnője, itt egy képen és mielőtt elment innen a Fenyő, aki a Nyugat egyik főszerkesztője volt, hát eljött hozzánk elköszönni a Manci, és a fiával aki a Szépművészeti Múzeumnak volt a grafikai osztály vezetője még sokszor találkoztunk itt az  Ivánnal, ugye a Fenyő majd százéves korában halt meg, az összes levelezését a Tudományos Akadémiára hagyta, na a lényeg az, hogy ez a nagynéném, néha ott laktunk a Vörösmarty utcában, mindig engem szórakoztatott, és én nagyon élveztem. És jött hozzám, én egészséges gyerek voltam ugye ránevettem, álltam már, fogtam a rácsot és azt mondtam neki a legelragadóbb mosollyal, hogy tivomumututáta... ez hottentotta volt. A nagynéném próbált hatni az értelmemre, én meg egyre jobban mérges lettem és kvázi megráztam az ágyat és indulattal ordítottam hogy okumototumma... Hát aki ott volt gondolom mindenki döbbenten nézte, én meg krokodil könnyeket bőgtem aztán a nagynéném ott hagyott nem tudott velem mit csinálni, és énekelt nekem, hogy Pisis kádba, pisis víz, pisis Jancsi benne, pisis vízzel az anyja össze-vissza kente. Szóval ezek voltak az a sok nagynéni, aki engem körülvett. Az apám beleilleszkedett, ő nem emelt, azt mondják mindig az anyám mellett állok, hát mondom az apám, a jobb kezemen, meg ő talán nem ezt a szerepet... végeredményben én nem úgy voltam anyámmal, sosem szerettem amikor puszilgatnak. Ezt Ági is sokszor a szememre veti, mert engem nem nagyon lehetett dédelgetni. Na a lényeg az, hogy hát megnyugodtam, végre elaludtam, megetettek, kész csend volt. Két-három nap múlva, megint hazajött, én vártam biztos, és megint ránéztem és erre elkezdte énekelni, hogy Csiribomba ez az új tánc, és akkor én teljes odaadó mosollyal azt mondtam, hogy pimomumatuká, a dallamot én adtam, mert én ezt akartam tőle hallani, de most megkaptam. Így el van téve az a zene bennem, nem egészen kifejlődött, de odaadó, mert egy éves koromban ezt nem akartam. Az Ágostai hitvallású evangélikus főgimnáziumba jártam 1-8-ig hittanra, és a történethez tartozik, hogy apám is akarta, hogy oda járjak, mert az egy olyan iskola volt ha jó volt a Neumann Jánosnak, meg a Wiegnernek, a Nobel-díjasoknak, meg a Falk Miksának, meg a Goldberger Leónak, akkor jó lesz nekem is, és ő oda akart adni. Ez nagyon jól is jött, abban az időben volt divat volt, egy valódi opuszun-gallérom volt és ez az evangélikus gimnáziumnak, még akkor volt egy ilyen, odakerültem az első évbe egy ilyen sötétkék, német típusú tányérsapkánk volt, de egy év után, már kezdődött a nagy magyarkodás, ez lett az egyensapka, ez nem volt egyenkabát ez egy szép szövet volt, de ilyen sújtásos, bár ma már tudjuk, hogy ennek semmi a magyar dologhoz, de egyidőben ezt úgy állították be, franciáktól kezdve.

- Ez mikor készült körülbelül hány éves itt?

- Itt lehetett 12-13 éves. No akkor itt vagyok, amikor nem annyi idős voltam, nagyapámmal. Ullmann nagypapámmal lehetettem három éves.

- Ez Gyöngyösön készült?

- Ez Pest.

- Feljött Pestre látogatóba?

- Nem ez az Ullmann nagypapa, aki soha nem ment el. Akinek a báró Ullmann volt az édes unokatestvére, amiről nem tehettünk, és az nem állt persze szóba, mondtam a történetet a pápával stb. stb. De nagyon jó külsejű ember volt, és hát mindig örömmel mentem, kemény kalap és ott sétáltunk az Andrássy úton, mert közel laktunk ott, és hát én voltam a fiú unoka, de ő nem volt egy ilyen érzelgős. Ezek nekem jó történetek, mert mivel hat gyereke volt, nem vitték el katonának, de ilyen vöröskereszt szolgálatfélét teljesített. Például a frontról jövő vonatokat fogadásánál ott volt, az első világháborúban. Az első világháború idején a József főherceg, aki a két háború között még Magyarországon egy kicsit a Habsburgot képviselte, most a romokat már kiássák, de alatta még a vár régi részei vannak, ahol külön őrsége volt, és akinek az Auguszta főherceg volt a felesége, aki minden opera előadáson ott volt, csak ha a Pataki Kálmán énekelt, akkor elfordult, mert az megejtette a lányát, jóképű katonatiszt volt a Pataki, a világ egyik legjobb Mozart tenorja volt. Na a lényeg az, hogy csak egy pikáns történet hogy részt vett néha olyasmin, hogy kórházlátogatás. Az Auguszta főhercegnő, aki tulajdonképpen a magyar K und K részéről ő volt a legfőbb hadúr, Horthyékkal is volt aztán később egy túl jó viszonyban, a fia egy kicsit a Karády Katalinnal volt, de az kicsit jobb volt, de ők nem ők Ferenc József. A lényeg kórház vizit volt, és az Auguszta nem tudott rendesen magyarul, vagy egyáltalán, hát az egész kórház fel volt bolydítva, mert akkor már reggeltől estig súroltak, reggel, hajnalban minden ágyat rendberaktak és ő ment egy sleppbe, elől az Auguszta kicsi volt és ronda, és ugye mögötte a főorvos és az orvos-stáb és a nagypapa is valahol, talán nem egyenruhában, nem tudom inkább fehérköpenyben, na a lényeg az, hogy egy baka, aki nem volt úgy látszik császárimádó teljesen kitakarózva altestét szabadon hagyta a vizitelő nagyasszony előtt. És ez az Auguszta megállt, ránézett és odafordult a főorvoshoz, hogy ich biczi! No de kérem! És erre a baka odaszólt a szomszédágynak a kurva anyád, ez neki pici? Szóval én ebbe a légkörbe nőttem fel.

- Mit dolgozott egyébként?

- A nagypapa tulajdonképpen ékszerész volt, de önálló soha!

- Ő eredetileg pesti volt, vagy...

- Nem.

- Nem a Rubikovszki, hanem egy másik. Egyszer apám engem odavitt, lehetett 1941-ben, vagy 42-ben. Azt mondta, hogy itt fekszik a Visnicii csodarabbi. Egy beton teknő, tele cédulákkal, majd megmutatom az amulettet... 

- A történetét inkább... 

- A történetét. Szóval mondjuk itt van a Visnici, és most gyere, ahogy kimegyünk, nézd meg az első sorban kezdődik. Csupa Ullmann. 1800 körülről, régi sírkövei, azoknak az Ullmannoknak, ami azért Ullmann, mert valószínűleg Ulm-ból származtak. És ugye a lányok, akkor a magyarosítás idején mindig mondták, papa, miért nem választunk egy valami magyaros nevet. De nagypapa azt mondta, ez egy olyan név, hogy szó sincs erről. Ilyen hülyeségeket ne mondjatok nekem. Ők tisztelték a nagyapát. Aki pénzt nem tudott soha többet, elment az Adolfhoz, azt mondta az Adolf, hogy egy Ullmannt én nem helyezek el. Hogy ne mondják. De itt a pénztárcám, Béla, vegyél ki annyit amennyit akarsz. Állítólag, ugye a nagyapa ahelyett hogy kivett volna belőle 5 ezer koronát, rávágta az ajtót. 

- Mennyire volt ő zsidó? 

- Ki? 

- Nagypapa. Ullmann nagypapa. 

- Az Ullmann nagypapa reggel imádkozott. 

- Otthon? 

- Igen. Nem volt nagy templomjáró, de imádkozott, minden reggel, én ha ott voltam, imádkozott. 

- Akkor náluk kóser háztartás volt. 

- Nem. 

- Nem? 

- Nem. Kóserről szó se volt. De nagypapa minden reggel imádkozott és a lányaival lakott, 1926-ban gazdasági válság volt, a Dohány utcában volt a szüleimnek a lakása, de akkor apám akkor csak... kvázi állás nélkül volt. Ez ilyen gumi, Continentál, meg ilyenekkel foglalkozott. Így került aztán a Hungáriába. De a lakást fel kellett adniuk. Oda költözött, ahol a nagynénémék laktak. És ez a Vörösmarty utca 43. volt. Az Aradi utca sarkán lévő ház. Ugyan azon az emeleten a Basilides Mária és a Péterffy Pista bácsi lakott. Onnan van a heg a homlokomon, mert behívott, én nem szerettem oda menni, mert piszok szag volt. És amikor kiszaladtam, oda kiabált a Basilides, hogy vigyázz Jancsikám! És én már akkor a saroknál voltam a gangon és amikor visszafordultam, bevertem a fejem. Anyám éppen látott és amikor bejöttem, jött a fejemből a vér. De akkor nem csináltak olyan nagy ügyet. A közel lévő doktor egy ragtapasszal összehúzta, nem varrták. Kapolcsi, ez egy gyerekorvos volt. Na a lényeg az hogy oda költözött és akkor ott úgy laktunk, hogy ezek a Feketéék, tehát az Ilusék átvették azt a lakást. És oda költöztek a Dohány utca 75-be. Amit az apám vett eredetileg. Ezért e szerették a Dezsót, mert kvázi hullarablónak tartották. Viszont apámat boldogan befogadták és abba az elég nagy lakásba lakott. Tehát az Ullmann nagypapa lakott, ugye az anyámnak a három testvére. Apám és én. Ebben nőttem föl 26-tól egész 1933-ig. És akkor 33-ban, amikor már apám jó, megbecsült munkatárs lett 28-tól kvázi vezető ember. Nem ő volt az igazgató, hát a bécsi Haaséké volt részben a Hungária. Dehát azért 1000 pengő fizetése volt, ami egy rendes pénz volt akkor. Ugye a nyaralás, minden ment. Akkor még nem jártak a Kanári szigetekre. Pesti zsidók sem. Szüleim egyszer voltak Bécsben, nászúton. De akkor a Vörösmarty utcai mondjuk lakásnak az atmoszférája volt gondolom, ami a nullától lényegében 7 éves koromig determinálta sok mindent, ami ma is biztos működik. És akkor apám ebben a konzorciumban élt és én biztosan tudom hogy konfliktus szituációnak az árnyéka sem vetődött föl. A nagypapát nagyon tisztelték. Aki kicsit szigorú volt. nem volt talán, mesélték hogy hazajött és tűzforró  volt a leves és oda vágott az asztalra egy nagyot és akkor a leves úgy kiömlött és akkor... 

- Közös ebéd volt? 

- Hát az volt egy olyan alkalom. 

- A széder este meg volt tartva? 

- Nem. Apám, aki nagyon jól értett hozzá, nem csinált szédert. A nagynénéméket nem nagyon érdekelte a vallás. Az Irén nagynéném inkább mondhatnám hogy ateista volt. 19-ben volt is belőle némi baja. Apám, az már volt igazolványa hogy a kommunizmusban mint népbiztosság úgy fölkérte. De utólag, hogy mivel úgy mondjam ő nemes eszmék képviselője, hadirokkantak ne ordibáljanak ezt jónéven vette és oda került a népjóléti minisztériumba. De tulajdonképpen apámban is volt egy baloldali véna, hiszen 45... nekem januári kommunista párt igazolványom van. Úgy indultam. Akkor még nem tudtam Sztalinról. Bár volt olyan könyv, amiből tudhattam volna. De azt nem akartuk mi elhinni. Na most egy pillanatra a Vörösmarty utcáról. Tehát igazából az úgy zajlott, hogy amikor már kezdtem iskolába járni. Itt kezdtem a Szív utcában, mert az elv volt, hogy semmi magániskola. A péntek, az azért úgy meg volt tartva, talán leginkább, hogy azért egy majvét mindig csinált és anyám gyertyát gyújtott. De anyámat nem... apám megvett gyönyörű, sajnos elkótyavetyéltük, nagyon szép, egyforma bőrbekötött teljes imakönyvet. Tehát az ünnepek könyve külön van. Egy vékonyabb. Jan Kiper, Rosasonról egy vastag, vagy két kötet. Ez így mind megvolt. Apám ezt megvette. Tulajdonképpen anyám szemszögéből fölöslegesen. De anyám apám iránti szeretetből, egyáltalán, ez nem volt téma, anyámtól nem követelte. Engem amíg kisebb gyerek voltam, elvitt a templomba, majd az iskolában ez kvázi kötelező volt. Elmenni pénteken. Hát hadd mondjam a Bar Micvót, ami 39-ben zajlott. 

- Van kép róla? 

- Nem kép, egy lemez van csak, nem lehet lejátszani, mert még viasz. És nem, eddig még nem tudtam megcsinálni. Dehát ha kell, pontosan el tudom énekelni a brohét. Az akkor ott volt a fiú árvaházban. Fényes körülmények között. Súly volt fektetve, hogy én ezt ott megkapjam. Mert akkor egy ilyen családnak, szóval a család keretein belül a nem zsidó a baráti körön belül nem igen fordult elő. Egy volt, aki tulajdonképpen úgy viselkedett mint egy goj és egy ilyen szilveszteri mulatságon mint egy tűzoltó volt fölszerelve. Valahonnan szerzett, az Elektromos Műveknél dolgozott, szerzett egy tűzoltósapkás egyenruhát. És némán ott ült és nem ismerték föl, mert bajusza volt, ami különben nem volt. És úgy hívták, hogy Kenyeres János. A felesége, az egy vidám nő volt, de ő mindig -- még én operáltam Kenyeres bácsit. Na a lényeg az hogy ott ült, és éjfél után levette a bajuszát és kiderült hogy ő a Kenyeres.  Nem ismertem fel, de jöttek a zsidótörvények és ott volt egy testvére, aki ügyvéd, annak eszébe jutott hogy tulajdonképpen ők Bögödújfaluról valók, akik szombatosok voltak és ez az ügyvéd elment Bögödújfalura, amikor lehetett, ez a Pécsi Simon féle, akik nem zsidók voltak és össze tudta szerezni egyértelműen három nagyszülőnek teljes papírjait, az egyik nem volt egyértelműen, az egyik Nemes Márkus Róza, úgyhogy ő a zsidótörvények alól kikerült, a legjobb barátomnak mondta, mi ezt nem tudtuk, de ez egy tipikus goj. Pedig zsidóként nevelkedett itt föl és egy nagyon jóra való ember volt, emlékszem apám mesélte, ott ült egy zsidó nem megy tűzoltónak, nem ismerte fel senki, mert lapított. Most itt ez a kép ez megint Nógrádverőce, ahol.

- Volt uszoda?

- Nem Duna. Ezen rajta van ez a Fekete házaspár, Ilus és Dezső. Itt van hozzájuk a Klári, akkor itt van apám, aki a rokkantsága miatt soha nem jött le a strandra, úgyhogy fürdeni, a háború után vettünk egy, a Balatonba, de nem jött be feszélyezte, nem látszott ez, csak vékonyak voltak a kezei, ilyen, azt mondta, hogy én beugrálok a stég egyik oldalán és kiúszok a másik oldalán, ez őt idegesítette. Annál többet kirándultunk a Börzsönybe minden alkalmat megragadott, nagyon szeretett és értett hozzá. Ez volt a Szép Pista a Weiner Pista nem tudom miért van itt egyedül. Ez itten a Jolán nagynéném, ez itten az öreg Weinberg a kopasz fejét védte a naptól a Gyula bácsi, ez ugye az Irén, ez a Marcsa nagynéném, és itt nem az apám fog, hanem az anyám. Dehát mit csináljak, mondtam neki utólag már nem tudom korrigálni. Ez nem tudom, de tudom, ez a nagyanyámnak volt lánykori képe.

- Melyiknek?

- Az Ullmann.

- Neki mi a lánykori neve?

- Steiner Hanni, Hanus néni így hívták.

- Mikor születhetett?

- Majd kiderül.

- Van róla is valami kép? Ez milyen város?

- Igen. Talán még Eger, mert ez a rész Egerből származik, vagy Gyöngyös.

- Mennyire volt ő zsidó?

- Ők jó zsidók voltak, talán még kóser is, nem tudom, jó zsidók voltak. Nem tartoztunk, hogy úgy mondjam a klasszikus askenázi volt a család, akik hittek Istenbe, elmentek a nagy ünnepre, megtartották a szombatot, apám nem gyújtott rá szombaton... de nem gyújtott rá szombaton és az összes nagy ünnepet, a szédert tartotta ünnepnek kicsit hogy mondjam csak annak az a lényege, hogy a zsidóság történetét bemutassa. Én birtokolom a szarajevói hagadámot egy fakszimiléjét megszereztem, ez az 1200-as években Spanyolországban a gyerekrajzok benne vannak ült a gyerek a bilin és ráirkált. Megvan, mert kiadták, mikor a szarajevói téli olimpiász volt újra és mi Szarajevóban jártunk utána és kinyitotta az üzletet, ahol még takarítottak, mondták tegyem le a pénzt és majd, ezek a nagybátyámtól kerültek át nem tudom az Igel Bözsi tehát a legfiatalabb húgnak a Berta néninek a lánya, aki meghalt itt Pesten a harmincas években. Ez újfent egy kép erről a Bözsiről, mondom nagyon szép kislány volt, csak csont tbc-je lett, ez volt az a vadszerelem azzal a kereszténnyel, aki hát alapjába véve jóravaló volt, csak éppen a nagymama, nem tudta legyőzni magát és elszakította az unokát a dög felesége miatt, ami miatt ekkora krokodil könnyeket ejtett, mindegy, anyámék azt mondták, Sanyi ezen túl vagyunk.

- Hányban született ő?

- Gondolom századforduló körül. A Lampert könyvkereskedés Andrássy út 21, még egy s-sel írta a Bözsi, még írni tudott, ez szemben van pontosan az operával a Lampert és Wodiáner.  Megmutatom milyen könyveket adtak ki érdekesek. Ez Gyula bácsi ez már volt, ez nem kell. Ez egy aranyos kép, ez Nagyvárad 1893 három és fél éves korában apám. Itt látszik hasonló szem, csak nem barna szemű volt, mint én.

· Ő amikor megszületett S

· eigenbaum volt.

- Steingenbaum László.

- És mikor volt a magyarosítás?

- Ezt én mutattam, gondolom 906 körül.

- Igen, és akkor az egész család magyarosított?

- Nem a Vilmos bácsi nem.

- Nagypapa igen, és úgy a gyerekek is.

- A nagypapa igen, ez a Herzl Dorogi Ervin, aki még h betűt is kapott az is magyarosított, mert a nagypapájuk, vagy a nagyapám ott Hajdudorogon született, így jött az ötlet ezért nem hívnak minket Falusnak vagy nem tudom én Forrásnak.

- A Steingenbaum az Lajos, az volt hajdudorogi.

- erről még lesz papír, Hajdudorogon született. És hát véletlenül az anyámék, az Ullmanok is erről a vidékről származnak. Ez csak azért érdekes, mert az anyám, aki a másik oldal is érdekes, mert ez egy bérlet ezeket minden évből az állatkertbe, kicsit szecessziós és gondolom ilyen muzeális értéke is van. Hát létezik biztos. Mindent elvisz. Ez a Vörösmarty utca, amikor én még nem ott laktam, mert még nem születtem meg, tessék 24 nem tudtam ráírta anyám, ez a nagyapám Ulmann nagyapa és a nagymama, akiknek ugye hat gyermekük volt.

- Azokat mondjuk gyorsan el.

- Kezdtem mondani, hogy Ilus, Irén, Margit, ez az anyám, Jolán, Mária, Marcsa, így becézték és a Sándor, Sanyi. Ez a sorrend is így van és tulajdonképpen ez a Marcsa engem mindig bosszantott, mert engem mindig pupilizott. És amikor hatvan éves lettem, akkor csináltatott egy tortát nekem a Royalba, amire azt mondta, hogy születésnapi torta, és hat gyertyát kérek rá, és aki ott a rendelést felvette, azt mondta jaj ugye, hat éves a kicsike? Azt mondja ez csak szimbólum, mert hatvan. A nagynénéim azok hasonlítottak mind egymásra, jellemben és küllemben is.

- Hadd mondjam el a hasonlítást. Felmentem egyszer hozzájuk az édesapja beteg volt, és bementem ugye az előszobába és kijött az egyik hölgy, aki, melyik a fene tudja. Kezit csókolom anélkül, hogy bement volna megint ugyanaz kijött. Döbbenten álltam, és egyszerűen nem tudtam, olyan hasonlóak voltak.

- Dóra ez nem igaz, nem hasonlított annyira, de szellemben, jellemben, egyéniségben nagyon. Az arca tért el.

Ez úgy volt, hogy Ilus férjhez ment korán, az kilépett a körből. Irén és anyám dolgozni kezdtek, mert szükség volt rá, mind a ketten gyönyörűen írtak, fogalmaztak, és úgy tudtak gyorsírni, amit megtanultak még a Gábelsberger Markovics fia a gyorsírást, hogy vita-írást, a nagynéném még öreg korban is behívták a külügyminisztériumba, ha volt egy olyan ülés, ahol jólé kellett jegyzőkönyvet vezetni, azt mondták, hogy nem csak jól gyorsír, hanem értelmes is mert azt fel lehetett tökéletesen használni, ezt úgy hívják, hogy vita, nem parlamenti gyorsíró volt, ezt úgy hívják, hogy vita-írás, amikor már ha lóizét mondanak, .... az is elég, és anyám és Irén nagynéném tudták egymást olvasni. Megmaradt nagynénémnek a naponta írt kis naplót, amit csak anyám tudott elolvasni. Nem olvasta fel nekünk, de még benne vannak az utolsó lapok, soha nem volt benne nagyon egyforma magasak voltak, de ő egy olyan rugalmas minden nap tornászott még reggel, fegyelmezett volt. Lent volt EKG-én és beolvasta, úgy néz ki, nincs rendben a szívem, vajon ez nem fogja a véget jelenteni, és csütörtökön anyám is, Marcsa nagynéném is kimentek reggelizni a konyhába, nálunk ez egy kilóméter, Irén már akkor, apám meghalt, akkor megkértem a nagynénémet, hogy hagyja ott a munkahelyét. Jolán meghalt és akkor 55-ben, na most megkértem hogy maradjon itthon, nem kellett menni nyugdíjba, nagyon megbecsült titkárnője volt a Hungária... nagyon egy elveszett sok talentum irodalmi, mondjuk így színészi és minden szempontból egy olyan, még sem ment férjhez, a család ilyen szempontból nagyon visszafogott volt őrizte a titkokat, Ági azt mondja, én is őrzöm. Valahol ebbe a sokaságba. Valahogy ez úgy ment, hogy elment az Irén nagynéném dolgozni, és anyám az Gyoszba került. Ez még az első világháború előtt a Gyoszba került a Gyáriparosok Szövetségébe, mivel nagyon jól és gyönyörűen is írt és nagyon szép írása volt értelmes volt, kis művészi véna volt ott a kép, amit ő festett, mert 19-ben a Gyosz...

- Egy levelezőlapról festette.

- Igen, de nagyon aranyos, a kommün alatt a .... is elment Bécsbe, mert azt mondta, engem úgy is lecsuknak, de fizetett mindent tovább, úgy sem fog sokáig tartani és bekerült a textilgyárosoknak volt egy külön Gyosza és ott dolgozott, ameddig az meg nem szűnt 47-48-ig, onnan maradtak a kapcsolatai is volt egy vezértitkár és voltak titkárok külön a gyapjús és külön a selyem és a lennek, és azoknak mindegyiknek volt egy titkárnője. És volt egy főnök, aki nagyon rendes ember volt, még a soproni selyemiparnak volt a mérnöke, ő egy mérnök volt a Schiller Ottó, és akkor engem oda betettek, mondták milyen szép unokaöccs van a Schiller megfogott engem és bevitt a tanácsterembe ott lógtak a képek Goldberger, és akkor azt mondta a nagynéném, ezt köpd le, erre rá se nézzél, mondta nekem de én szóval ez így volt. Ez volt. Ez nem a Krisztus, ez a Sanyi, amikor munkaszolgálatos volt, benn a halál a szemébe, pedig hát egy tulajdonképpen egy életvidám.

- Ő hol volt munkaszolgálatban?

- Borban.

- És ezt ő küldte magáról?

- Igen, nincs talán küldte.

- Hányban vitték el, negyvenben?

- Az első menetben jóformán. A Népszínház utca 31, ami úgy egy sarok, ahol a templom van benn a Nagyfuvarosba ott volt egy kis fotó üzlete a feleségével együtt, nem volt gyerek, egy rabbinak volt a lánya, de nem volt egy sikeres házasság, de nem váltak el.

- Ő volt a fényképész?

- Ő volt a fotós. A feleség is ott tanult egy nagyon jó helyen tanultak. Ahol megmutatja Ági, milyen szép kisgyerek voltam, alá van írva Röhmer Klári, a Röhmerek azok Kunszentmártonban volt rabbi a Röhmer bácsi. 

- Neki a Röhmer Klári volt a felesége végülis, de nem lett gyerek.

- Kimentek Izraelbe és egyszer idejött látogatóba, még nekem is módom volt megismerni.

- Ez a papám húga 18-ból, amikor férjhez ment a Brecher Zsigmondhoz. Ez az Ilus, ha azt lehet mondani, hogy valaki hasonlított rá, az nagyjából én voltam, tessék megítélni. Ha már itt vagyunk akkor ugye ez a Brecher Éva, és ez én vagyok, a kép Tirgumuresbe készült, tehát Tirgumures ugye az jellemző csak mutatok valamit rajta, hogy azt mondja, hogy odaírta, Ilonka odaírta, hogy Tirgumures, szép írása volt, és hogy ment akkor, hogy Horváth Viktor királyi, udvari fényképész Marosvásárhely, még 30-ba is rátette a pecsétet, hát itt két unokatestvér.

- Akkor ők ott maradtak Éváék Vásárhelyen?

- Pontosabban ez besztercei család volt sergyárral a Brecherék. Na most a férj a Zsigmond, aki a képen látszik az bankos lett először igazgatta Kolozsváron majd Aradon a magyar-román bankot, amely aztán megszűnt lenni, és aztán a családok mert Besztercén az a három testvér, aki közül az egyik nem dolgozott semmit, az volt az apja a Zsidinek, elment évente Monte Carlóba egy olyan dandy volt de aranyos volt, az volt a Náthán, akkor volt egy József, aki híres jogásza volt annak a vidéknek, úgyhogy amikor Besztercén meghalt a Becher József, akinek a háza Beszterce főterén egy olyan régi ház volt, amit mi láttunk a jelen állapotában is, amibe Mátyás is lakott, a király, ugye középkori. Középkori német fő térű város, apró történet, bevonultak a magyarok, ugye amikor Erdély idekerült és a Dálnoki Miklós Béla volt annak a kolozsvári hadtestnek a parancsnoka aki átvette a város kulcsai. S a főtéren tele volt magyar és horogkeresztes zászlóval Arad. A beszédet az odavalósi polgármester, a náci időkből akkor már náci idők jártak, úgy hívták, Kualeszk Norbert alsó- és felső lingaui, hiába jelentették fel a zsidók, megúszta, mert elment pedig őket nem deportálták hanem a Kasztner csoporttal kijuthattak volna, de a Kualeszk félretette azt a papírt, és másnap azt mondta, hogy jaj, most már késő. Na most ez a Kualeszk németül köszöntötte a Dálnoki Miklós Bélát, heil Hitlerrel. A pap az egy Monitorisz nevű evangélikus pap volt, az is németül beszélt, de nem mondta, hogy Heil Hitler!, s akkor szólt az én távoli rokonom, én ezt őtőle hallottam, hogy mi valahol rokonok vagyunk, egy Spitzmayer nevű főrabbi, aki Arany János nyelvezetével, veretesen köszöntötte a magyar tábornokot és ezt a nagy eseményt, s a Dalnoki nem véletlenül lett azért valahol mégis első miniszterelnökünk, mert amikor vége volt, akkor odaadták neki a város kulcsát, az elején vagy a végén, ő szalutált a jelenet történelmi pillanat, odament a Spitzmayerhez, megölelte a többivel kézfogás nélkül távozott. Szóval mondjuk látványosan reagálta le, hogy itten ő nem Hitlerék országába ment, hanem Magyarországra és ezt értékelte. Egyszer elmentem, nagyon szép régi zsinagóga volt, nem volt ortodox, még gyerek rabbi volt, elmentem, volt egy kis imakönyvem és leghátul megálltam, egy büdös szót nem értettem, nem úgy mondták, annak ellenére, hogy én a lovobarditól kezdve énnekem azt tudtam, de nem eléggé értettem. Két perc múlva odajött egy öreg zsidó és megfogott engem, anélkül hogy védekezni tudtam volna, és előre vitt az első sorba, és ott leültetett.

- Ez mikor volt?

- 15 évesen, és én akkor azt mondtam Ilonka néni én elmegyek, megnézem, hogy hogy működik itten jó, azt mondja, a Zsigi nem igen jár, de amikor quaniton áldás kell, mert kevés quaniton a zsidóknak le kell nyelni amikor mondja a ..... az áldást. Jó zsidó volt, de ez nem érdekelte, az apját pláne ilyen hogy mondjam, anti állásban volt az ortodoxiával, de amikor egy unokaöccs kikeresztelkedett azt mondta, Gubi, úgy váglak szájon, hogy a túlsó oldalig meg sem állsz. Ez a Guba, aki keresztényként növekedett és ilyen arisztokrata családból, arisztokrata ranggal volt kapcsolatban, minden este behívták munkaszolgálatba főbelőtt magát. Pontosabban szájba lőtte magát és én apámmal elmentem a Rókusba, nem mindjárt halt meg,  még egy, vagy két napig élt, és apám odament, de én nem, azt mondta maradj kinn, és hát a Guba felismerte, csak beszélni nem tudott azt mondta apám, hogy anyád, aki bolond volt különben, mert nekem mikor megjelentem, azt mondta, mutatok neked valamit, és elővett egy szép dobozt, azt mondja ebben van a Gubinak egyetlen fia volt a Guba koporsójának a kulcsa. És apámnak panaszkodott, hogy én nem csókolok neki kezet, azt mondja apám, jó te Alvin, panaszkodott nekem, mondom már ... olyan büdös a keze és miért csókoljak én neki kezet. A család jól épült rajta, sok minden jópofa történet volt, de a lényeg az, hogy előre ültettek, mellettem állt egy öreg zsidó, vagy ült és nem állt ugye és három percenként lapozott, és rámutatott, hogy hol tartunk. Hát én próbáltam megint, három perc múlva megint látta, hogy rossz helyen vagyok akkor megint lapozott, vége volt a misének lejött a Spitzmajer szép szakállas, szépszál rabbi lejött, engem megölelt és azt mondta, hogy én borzasztóan örülök, hogy te itt vagy, mert én tudom, hogy te ki vagy. Ugye az apád azért el-eljött és hát én lényegében Ilonkának vagy az unokaöccse és, micsoda kóved, hogy te itt vagy. Jó, többet nem mentem el, mert hátha megint előre ültetnek, de azt nem felejtem el, hogy azért az úgy számon volt tartva. Nahát ennyit, hogy ez az Ullmann nagypapa a két unokájával, ezzel a Klárival, akiről már volt kép, aki akkor lehetett olyan 13-14 éves, aki a Mária Teréziába járt, és maradjunk még ilyen képnél, ami kedves Steigenbauméknak emlékül adta apa és mama 1902 február, Steigenbaum úrnak a nagyapámnak és ez apám és az Ilonka testvérem. Úgy látszik, hogy Ilonka barna szemű, apám nem. Nagyon szép szeme volt. Nem kék szeme volt, szűrke. Szép szűrke szeme volt. Ez volt a Dorogi nagypapa, aki 190 volt, rá van írva, már a papám írta rá, mert ez a két előkészülhetett, mert meg lett már csináltatva egy fénykép nagyító arcképből,  mert, amikor be kellett adni a zsidóknak, ez a Dorogi Ervin ezt is elkérte apámtól.

- Ez hányba készülhetett?

- Apám születése az 1890-es években, ez volt a Lajos. Most látom egy papíron az van ráírva, ilyen katonai sorozási lapon, hogy 169 és fél.

- A papa?

- Nem, én! Úgyhogy ha még várunk, akkor megyek fölfelé. Ez a kép, pontosan nem tudom, de mivel az van ráírva, hogy Ádler fényképész műterme Petrozsény, ez valószínűleg anyai oldalról Rosenberg, ez az akinek a Tisza Istvánnak a titkára volt a Rosenberg Ignác ügyvéd Rosenberg.

- Ez volt a Birinek a férje.

- Igen a Biri néni a férje, és ez volt azt hiszem talán a nagyobbik János, de lehet, hogy az Iván, ezt nem tudom, az egyik fiú.

- Ezek mikor születtek körülbelül?

- Ezek anyám kortársai. Mennyi lehetett az Iván? Anyám kortársai voltak. Az 1900-as évek elején volt a Tisza István. Ez még egy kép, ami ide tartozik, ami Beszterce, hogy nézett ki egy elpusztult, eltűnt Besztercének egy ilyen családi eseménye. Valószínűleg ez a Herceg család meg a nagynénéim. Ez meg egy eljegyzése volt ezzel. Ez egy zsidó fiú volt Bucseszkúnak hívták, ma már nem él, Izraelben élt, ez a Juci, ez a Herceg család, ez egy...

- Hogy vannak a Hercegék, kivel rokonok?

- Apámnak ez a Herceg Ignác aki orvos lett, és a Hajnal Imrének volt évfolyamtársa és barátja, mert Besztercére járt az a Hajnal professzor is, besztercei születésű volt, ugyanabba az iskolába járt, ahová a nagybátyám is járt a Zsidi bácsi. Ugye a Hajnal még én ott voltam, amikor oda jött ebédre hozzánk, hogy mondjam egy nagyon rendes ember volt. Amikor jöttek a nyilasok, úgy rúgta ki őket az ajtóból, hogy a lábuk sem érte a földet, s azt mondta, amikor zsidóztak, takarodjon mindenki, aki ilyet mondd, ide orvostanhallgatók járnak és nem vallás szerint. De a lényeg az, hogy volt egy eljegyzés, s utána egy nagy vacsora. Ezen a vacsorán, ki él még egyáltalán? Élek én itt állok,  na most hogy rokon igen! A Hercegék, talán üvegüzletük lehetett ennek a szüleinek, és ő apámnak másodunokatestvére volt a Herceg család, másodunokatestvére. A Hercegéknél vendégeskedett az Ilonka nagynéném, aki itt ül, és beleszeretett a Brecher Zsigibe, aki itt volt, vagy az belé, a legenda úgy szólt, hogy felment ott a lépcsőn a szép régi Mátyás korabeli házba, nagyon csinos lábai voltak, szép nő volt, van róla kép, szép finom vonású, és ebből egy házasság lett, és akkor tulajdonképpen már akkor kezdődött a román éra, és akkor ő odakerült, eljött az anyjától, Kolozsvár, majd Arad, Marosvásárhelyre a nagymama ment. Tehát ez élt, túlélte és az apja is Auswitzot, illetve Mauthausent, a könyvet érdemes lenne elolvasni, amit ő írt, mert a történet az, hogy az első része nagyon érdekes, a dráma volt, hogy ők ott álltak, akkor elmasírozott egy-egy SS-tiszt és meglátta őt, aki már kopaszon állt ott ez az első napon volt, és azt mondta németül, hogy Öcsi, hogy kerültél ide? Mert ő is ugyanebbe a gimnáziumba járt, két-három évvel feljebb. A Öcsi egy kicsi ember volt, kórboncnok professzor volt Izraelbe, nagyon kis markáns, azt mondta, én azt feleltem neki: még te kérdezed? Ő elment, és este megkereste az Öcsit és azt mondta, mit tudok tenni érted. Azt mondta az Öcsi, szerencse, hogy elesett valahol a fronton, mert nem kellett egy jó szót szólnom az érdekébe. És akkor ő azt mondta, szeretném tudni, hogy mi van apámmal és anyámmal és Jucival. Az visszajött, másnap és azt mondta, anyád már nem él, Judit valahova elviszik, vagy elvitték, apád itt és itt van, mit tudok most csinálni? És erre azt mondta, hogy apámmal szeretnék lenni. És este a Herceg Ignác doktor a város köztiszteletben álló kiváló orvosa volt odavitte és egy zsidót áttett onnan a másikba, és minden nap hozott valami ennivalót. Ez tartott egy néhány napig, mondja Öcsi és utána azt mondta idefigyeljetek mondta, el fognak vinni innen titeket ide - oda - amoda. És azt mondta, mit tudok tenni, és apám azt mondta, miért mert ez egy ......láger. Tehát akárhova visznek, én azt nem tudom irányítani, még mindig jobb, mint itt. És ez a mondjuk, akkor már ötvenes életben maradt a fiával együtt Mauthausenben. Így jöttek haza. Na akkor itt ül elől az Évi unokatestvérem, itt ül a Zsigi bácsi, ez az Ilonka, ez a  Bisz, majd egy könyvet mutatok a feleségéről, gyerektelenek voltak, ez az aki résztvett abba a .... Ottó akcióba, bár ez vitatott, a Kaszner kapcsolat, bár a Kaszner nem kedvelte. Hát ennyit a képekről.

- Még itt van a nagymama.

- Igen arról még volt, de annyi más kép is van.

- Miért nem vettük elő a többi képet, azok már nem izgalmasak?

- Ennyi ami érdekes, hogy az Ilonka, milyen szép, fiatal nő volt, képmániás. Egy kicsit nézzünk ebbe bele. Ezt tegyük félre. Ez a papámnak az iskolai bizonyítványa, első osztályba járván, amit ez a bizonyos Auspitz Adolf nyilvános jellegű hatosztályos tan. és nevelőintézeti -- zsidó apától Auschpitz Adolf zsidó volt, nyilván. De hét éves volt, izraelita, mindkét félévben, akkor ahogy apám mondja, ezt ki lehet tenni...  a falra. Ezt tegyük egyelőre ide. Akkor mutatok egy ilyet, ami 15-ből nagyapám, apám apja kért pénzt, mert perbe került valahogy és nagyon keserves levelet írt. Küldte apámnak zárt levelezőlapon. Békéscsabára, ahol ő kórházban volt. Ugye a feladó Dorogi Lajos Nagyvárad. Akkor mutatnám ezt, amit szintén nagyapám art, 15-ben, hogy ha a héten nem lettem volna mint esküdtszéki tag, úgy én már ottan lettem volna, de hétfő óta benn vagyok és csak szombaton lesz egy tárgyalás befejezve. Minden kereset jól jön, mert bizony nincsen semmi keresetem, itt valamit fizetnek. Stb. Én folyton vártam értesítést, de a mai napig nem kaptam, ennél fogva kérlek, hogy miképpen vagy és valami pénzt kért apámtól. Küldje vissza amit kapott. Ez nagyon érdekes. Ez fog kelleni. Gondolom. Ez egy esküvői... 

- Sztuba. 

- Igen. 

- Hesztuba... 

- Nem tudom hogy annak kell-e nevezni. De az hogy templom, fél ezer..... március 11. Ullmann Mari hajadon. Főtisztelendő dr. Hevesi Gyula. De beteg lett hirtelen és akkor azt mondta, hogy mit szólnának hogy a fiam, aki most lett rabbi, első önálló esküvője legyen. Apám azt mondta hogy... nagyon csinos....  a híres Linevszki Bernát volt a főkántor. Akiről ugye azt mondta az unoka... mikor kérdezték hogy a nagypapa mit csinál...  nem... hogy a nagypapa mit csinált, akkor azt mondta, hogy szubrett a Dohány templomban. Legalább is a legenda így mondja. 

- Várjál, hát hadd olvassa. 

- Ott van a neve, gondolom. 

- Jehuda Benjamin... 

- Elize Ben Jehudo, ez úgy kell legyen valahol. 

- És Mirjam Benjamin... 

- Én pedig Jehudo Belenézer... 

- Anyu Mirjam volt. 

- Hát az nem volt egy ritka dolog. 

- Ez azért érdekes, mert a Bar Micvo, amit ő mondott el...  Ugye tisztelt vendégek. Ugye addig míg leánya tudomány...  nem tudom valaki megírta... benne vannak javítások, hogy jobban el tudja olvasni. Az örökkévaló kegyelmét teljesítette atyai fohászomat adom... 

- Kedves szüleim és igen tisztelt vendégek. Ez apámnak... 

- És ki írta? 

- A szöveget? Hát gondolom, talán apám, nem az ő kezeírása, lehet hogy ott a rebbe, aki tanította. 

- Igen, lehet... 

- De vannak -- látja -- hibák. Zsidó vallás kötelékébe fölvétettem. Csak hát ma is mondanak, sokszor ez megmaradt. Ez a hagyomány. Ez, ide tettem, ez nagyapámnak a halotti... 
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...temették el, ez ez, ezek elég érdekes dolgok, legalábbis  nekem. Ez egy szerződés 1909-ben, hogy tíz éves találkozóra összejön, itt apám aláírása.

Már mi?

Érettségi. Nagyváradi felső kereskedelmi iskola felső osztályába jártak 1908. igen. Kicsit a valláshoz való viszonyt akarom vele dokumentálni. Ez innen derül ki, hogy, amikor a nagyapám született, a dorogi 1851 január 28-án, az apja, akinek az van a könyvében Weimbaum Alexander, az anyja Goldstein Léni, így hívták, és a szülők lakása és a gyermek születési helye Hajdudorog. Tehát innen származik a név. A bába Gáspárné, körülmetélés ekkor és ekkor, Rosenberg úr volt a majle és a Haffstein József volt a koma, aki fogta. És Hajdudorogon készült, de már 1904-ben lett kiadva, a főrabbi, mint izraeli anyakönyvi hivatal. Tehát azért mondjuk, 100 éves, a maga nemében érdekes, apám.…  Itt volt apám, csak azért érdekes, 26, akkor szűnt meg ott az állása, mert a mostoha üzleti viszonyok, pedig ez állami vállalat volt. Aligazgató volt, ilyen fiatalon, s aztán két év után már, akkor születtem, akkor kerültek a Vörösmarty utcába utána, így kifejezték ki a hálájukat stb. A Rico nem szűnt meg, ma is létezik. Ez egy olyan papír, amelyik, hogy apámat taníttatták ugye 12-ben, hogy értsen a pénzügyletekhez, ugye ez a Vilmos bácsi oda küldte őt, lehet, hogy ez az ő aláírása, ezt nem tudom. Írja, hogy mint könyvelő volt alkalmazásban, de ez nem azért, nem ez volt az állása, taníttatták Pesten még inast is vettek neki,  ugye 13-ban még nem tört ki a háború, hogy minden nagy tisztviselő úr, egy ilyen nagy céget átvesz, ez a Vilmos bácsi azért azt mondta, hogy mától kezdve ez lesz a főnököd és az inasnak meg bemutatlak. De ezt nem játékosan, ez, hogy mondjam, valaha egy osztálytársam, akit megöltek a Vilmos császár úton, ott, ahol a gödör  van, ott ahol a nagy házak álltak, volt egy nagy textil nagykereskedés. Fissmann, úgy hívták, Fissmann bácsi egy jó nagy posztókereskedő volt, és őtőle tudtam, hogy a kamarájuk, az akkori testület pontozta, tehát 1-10-ig, tíz pont, csak ha valami szuper volt, merthogy az anyagismerete, a hitelképessége, a szakmai rangja, azt mondta ő hol kilenc, hol tíz, ő a legjobbak között, nagyon gazdag volt,  mert valaha ez nem úgy ment, hogy öt perc múlva beülhetett valaki, ahhoz bizonyítani kellett a szakmába. Hát ez a Vilmos bácsi is ebben élt akkor, pláne akkor, és azt mondta, hogy átveszed ezt az üzletet, mert akkor még látott, de ahhoz  neked sok mindent kell tudnod, most jöttél ki a felső iskolából, nem tudsz még semmit. Ahhoz, hogy egy ilyennek az ügyvitele hogy megy. Steingenbaum Vilmos, Balsai az apámat igazolja, hogy Nagyváradon született ekkor és ekkor, fűszer- és rövidárú üzletet, mindent árult, mint könyvelő ezen körű áruk kezelése és eladása körül működött és nagyban hozzájárult a raktárak rendben tartásához. Állása, üzlete felhagyása folytán semmiben nem akadályozzák meg. Előbb, még mint a románok bejöttek, amikor özvegy lett, nem akarta többet, nem volt gyereke. Mutatom apámnak az érettségi bizonyítványát, többrendbeli elégséges is van, de azért apám elrakta, nem büszkélkedett vele, de azért láttam, az enyém talán jobb egy fokkal, jobb volt, tehetségesebb voltam. Ez azért érdekes, mert nem egy kópia-autentika, ez egy végrendelet, ezt a Steingenbaum Vilmosék írják tulajdonképpen 1921-ben, most ebben kelteződik, de ami benne van, hogy az ingatlan tulajdon örökség egyenlő arányban a testvéreim gyermekei. Dorogi László, Dorogi Ilona, Dorogi Nóra, az Ervin nincs benne, pedig hát azóta gazdag ügyvéd, Sváb Ilona, Sváb Olga, vagy ha valamelyik elhalna, helyébe élő gyermekei. Özvegy Dorogi Lajos.... elhalása esetén gyermekére hagyom és elengedem az ő nagyváradi házára mintegy 11-11 ezer korona követelésemet. Tehát, ami itt szép, egyetlen ez volna a végakaratom. Ezt okvetlenül fel akarom olvasni, mert ez tanulságos. Az elhalálozás helyén adassék ki az izraelita vallású szegényeknek 2000 lej, 4000 korona. Ugyancsak elhalálozás helyén adassék ki keresztény vallású szegényeknek is 2000 azaz 4000 korona. És aztán még, hogy kik örököljenek. Azt szoktam mondani, hogy nem sokan tehetnek le olyat, hogy az ősi tanításainknak egy szép példája.  Elment a templomba, nem volt semmi kóser a nagyanyám miatt, de nem tudom, ez nincs meg eredetiben, ez viszont egy eredeti. Ez egy iparigazolvány a nagyapámnak varrógép-raktár stb. 1877-ből, már nem is tudom, hol a pecsét. Biztos látszik. Nagyvárad már. Ez az apró papír ez egy igazolás egy (Steigenbaum) kereskedő Nagyváradon, ötven éves volt akkor, egy igazolási jegy, hogy magas, kerekded, őszes ritka bajszú, jobb arcán orrtőnél szemölcs. Még van itt ilyen érdekes papír. Ez egy kivonat a nagyanyám, Ullmann nagyanyám, már később kiadott;  amikor be kellett kérni, 1864-ben született, a papa volt Steigner Márkus, az anya Ludvig Kati, Egerben laktak. Ez is el van rakva. Ez egy másik, ez a nagyapa a Steiner Márkus kocsmáros. Szécsény, akinek a házassági anyakönyvbe szüleinek Steiner Ferenc és Kohn Éva Eger... stb. stb. esketés ideje 1854 április 24. A tanuk nevei itt vannak, az egri hitközségi pecséttel Ez egy olyan írás, amely egy születés igazolása. Ludvig Kati 1837-ből, ahol valószínűleg az Egri … község ilyen, 39-ben kérte már apám ezeket. Ez egy ugyanilyen másik, ez 1831-ben született a Márton, ez Alsódabas, ahol a nagyanyám, apai nagyanyám született, mivel még nem is volt akkor lajstrom, irattárban fordulnak elő és az anyakönyvben még nem volt föltalálható, de csak, hogy minisztérium... anyakönyvnek nem tekinthető, anyakönyvi kivonat többé ki nem adható. Ez Gyónban, ahol csak 1850-től vezettek anyakönyvet, még mikor nem volt emancipált város. Ez a kecskeméti, a Grósz Hanniról, akinek anyakönyvét, ez egy nagyobb hitközség volt, 32-től vezette. Tehát tanúsítja, hogy 1851-ben Grósz Hanni férjhez ment Schwarz Markuszhoz, akkor 24 éves volt. Apám ezeket összerakta. Ez megint egy halotti anyakönyvi kivonat, amelyik a Dorogi Olga, mi volt a héber neve, végkimerülésben 85 éves korában halt meg, ez gondolom, egy ilyen halotti anyakönyvi, a Schwartz Márton, aki viszont 68 éves volt, aki Gyónon született és ... 1877-ben egy zsidó temetőben van eltemetve. Ez egy behóved zsidó család volt. Ez egy kecskeméti házassági anyakönyvi, amelyik Márkusz és Leopold Háni Schwarz 25, nőtlen, hajadon, Sziligubéban, részben német nyelven, 1851-ben házasodtak, tehát ők nagyanyám szülei. Ez egy halotti hír levele. Nem, ez egy születési, még mindig van érdekes papír, amit mutatok. Apámnak Horthy őméltósága a háborús érdemeiért századosi rendfokozatot adott, a vitézi szék adta ezeket ki tulajdonképpen, tulajdonképpen vitéz nem lehet,  mert hiába volt Lisszabonban arany vitézségi érme, amikor hazahozták a hamvait, egy vitám volt a kollegáimmal. Azt mondták, mi jártunk Lisszabonban, a sírjára még az volt rárakva, még Ági meg is igazította, mert nagyon elhanyagolt volt. És amikor hazahozták, azt kérdezték a kollegáim, akikkel ebédeltünk, hogy mi a véleményem róla. Mondom, egy gyenge jellemű ember volt, valahol és nem ... a Ferencz József körében volt, dehogy. Mondom, most itt ültök, egy zsidó is volt, de az lapított. Nem szólt semmit. Mondom felteszek nektek egy kérdést. Tudjátok mért adtak vitézi címet? Mondjuk a Hajnal Imre miért kapta? Nem azért, mert Horthy, hanem mert két arany nagyezüstje volt. Meg kritérium volt általában, hogy legyen vitézségi érme, vagy két nagyezüstje, vagy legyen egy nagyezüstje és két kis ezüstje, vagy legyen vaskorona rendje vagy ilyen. Ez a kritérium. Szabó Lajosnak volt egy vitézségi érme, aki őrvezető volt, és vitéz Szabó Lajos lett belőle. A kormányzó úr, mint a legfőbb hadúr, mint a Vitézi Szék főkapitánya, vitézzé avatta. Ugyanabban a faluban lakó Kohn Izraelnek volt szintén arany vitézségi érme. Ez nem kapott semmit. Ez egy úriember volt, ez a Horthy? Néma csend. Még egyszer megkérdezem, ordítottam. És akkor még hozzáteszem, hogy az a Shwoy, aki szegedi hadtest parancsnoka volt, a Horthyval tegező viszonyban volt, elment a zsidótemetőbe, mert megvan a könyv, ahol a zsidó az 1914-es háború elesett zsidóinak egy emlékművet emeltek, mert az akkor szokás volt, és a Shwoy a vitéz Shwoy, akkor már altábornagy és vezérezredes, altábornagy volt, ő tartott egy ünnepi beszédet, és azt mondta, azok épp úgy hősök, akár ebben a temetőben, akár a másikban nyugszanak. Ez nem számított, éppen úgy a magyar hazának a hősi halottai, és akkor megtámadták a nyilas lapok és a Shwoy írt a Horthynak egy levelet, hogy kedves Miklós, ezennel lemondok. Nem vagyok hajlandó egy ilyen hadseregben aktív katonaként parancsnokolni. Ugye a testvére ... püspök volt, a másik Shwoy is..... lemondott, ami mondjuk, azt mutatja, hogy nem minden. Visszatérve, szerette vagy nem szerette a zsidókat, csak egy tisztességes volt, ilyen is létezett. Megvannak az emlékiratai, onnan tudom, ezt kiadták. Ez sem érdektelen, de lesz még érdekesebb is.

Születési szintén...

Igen. Amikor apám született, hogy ki metélte körül. A vezetékneve itt van... magyarországi belügyminiszternek, itt van, 1906... engedélye, Dorogira változtatta. Ez, azt hiszem az egyik legérdekesebb. Igen. Ez a nagyszüleimnek, a Dorogi nagyszüleimnek a házassági, hogy mit vitt hozományba a nagyanyám. Mit kapott. Itt van fölírva, mit tudom én, hány dunyha, hány párna, hány kapric. Hosszú alsószoknya. Barhet alsó. Ritka érdekességű. Mert itt van közjegyzőileg. Feigelbaum úr részére kiállított hiteles kiadvány. Az őrizete alatt lévő, bélyeggel ellátott közjegyzői... egyenértékű, 1894. évi július 5. napján. Aláírás, pecsét. Szóval egy érdekesség, mert egy hiteles kiadvány. Ági ilyet nem tud felmutatni. Vagy én, mert nem kaptam semmit. Ezt a képet, a Velencét, szét akarták tüzelni, mert fára van rátéve és azt hiszem egy kiló szalonnáért apósom azt mondta, ne tüzeljék el. És így került oda. Ez egy születési. Egy anyai. Ullmann Benjámin, izraelita ékszerkereskedő volt, már amennyire. Steiner Anni, ez a születési anyakönyvi kivonata az Ullmann nagyapámnak. Érmihályfalva. Nem tudom. 1896... nem egészen tudom, ne mélyedjünk el benne. Még egy van itten. Ez micsoda, anyakönyvi kivonat. Amely..... születési kivonata. Apám. Hogy ki  volt a szülésznő, ki volt a körülmetélő. Leitner Naftali nevű lelkén szárad, hogy levágott egy darabot a fütyijéből. Én ezt nem adnám most oda, védeni kéne, mert rossz állapotban van. De érdekes. Ez egy vándorkönyv, egy ilyen cselédkönyv. Nagykálló.. nem találom, amikor már fölvették a céhbe, a mesterlevelét. Pedig az is valahol nyugszik, nem találtam. Nagyméltóságú királyi magyar tanács...  1890...  kegyelmes parantsolatja értelme szerint  eddig szokásban volt vándorlólevél helyett kiadódik. Mert akkor ezt adták ki. Július, 1845. Alá van írva, mit tudom én...  és akkor így néz ez ki. Hogy itt le vannak írva milyenek a regulák a vándorló legény számára. Hogy vándorlását legalább három esztendeig folytassa, és hogy legyen, a vezetékneve Feigenbaum Sándor. Mestersége szabó. Magyar. Tehát én jogosan írom. Vésztőn született. Akkor 25 éves volt. Izraelita. Állapotja nőtlen. Termete vékony. Magas. Ábrázatja barna. Haja gesztenye. Szeme...... Orra középszerű. És tulajdon keze aláírása. Még gótosan írt. Na, a nagynénémnél maradt az ollója. Apám kapta, ő volt a férfi. .... szabó, 36 hétig...  becsületesen viselte, általunk bizonyíttatik. Első és második céhmester.... Feigenbaum Sándor vándorló útjának általunk ...  november... 1848. Akkor még olyan is van, hogy utazik Debrecenbe, 40...  és akkor még monarchiai biztos...  akkor itt van egy német. Főparancsnokság. Ez már, amikor a szabadságharc, 49...  Utazik Aradra. Ment tovább. És akkor került talán Váradra. Hogy ezen ifjú, név szerint Feigenbaum Sándor a műhelybeli fáradozás során Metzger Jakab úrnál dolgozott, azon idő alatt magát szorgalmasan és jámborul viselte. Bizonyítják és céhének pecsétjével erősítik. Kelt ekkor és ekkor, 1860... van még kettő benne. Jobb írással. Valami Ábrányi Debrecenben. Aztán Feigenbaum Sándor 1867 szeptember... városunkban dolgozott, mely idő alatt magát becsületesen viselte, bizonyíttatik Nagyváradon. Kapott Szabolcs vármegyében egy mesterlevelet. Ami nagyon szép, szintén pecséttel ellátva, hát azt megette a szú. De erre apám nagyon büszke volt és amikor a zsidótörvények jöttek, akkor ez az Ervin, aki az ország egyik legjelesebb jogásza volt és háború előtt magántanári címet adtak, de ő elment.  Nagyon nagy tekintély volt és nagyon jómódú. A Benczúr utcában egy gyönyörű, emeletes palotájuk volt. És az Andrássy út elején volt a nagy ügyvédi iroda. De Ervin elkérte apámtól, mert ugyanúgy az ő nagyapja is volt  És azt mondta, hogy ezt leteszem az asztalukra, mert úgy szeretném nézni, mikor megkérdezem, hogy ki tudja ezt így letenni a nagyon nagy, keresztény és jobboldaliak között, mint ahogy én leteszem ide. 

Kinek van ilyen múltja? 

Aki meg is őrizte. Na, mit akartam. Ja igen, más alkalommal, a Bar Micvo olyan érdekes, hogy hát kik, minden. És azok közül egy levél, amit a szüleimnek az én barátomnak, a Rostának a nagyapja írta.  Kicsit irodalmibb. Mert egy újságíró volt. És, hogy emelkedett hangon hogy írja le... na szóval... 

Én most azt kérném, hogy csináljuk meg -- most már nagyjából azért tiszta előttem  -- a családfát, jó? Csak a neveket. 

A technikáját kérdem.  Velem kell alulról kezdeni. 

Így van.

És akkor ide anyu. Apu. És akkor úgy. Csak a neveket, jó? 

Ullmann Margit? 

Úgy van. 

Két l, két n. Ezt mindig el kell mondani. És Dorogi László. 

Akkor testvérek. 

Igen. Ilona. Ilonka. Ilona. 

Ilona. 

Itt pedig kezdjük úgy, hogy...

Ő legyen a harmadik. 

Igen. Tehát Ilus.

Ilus, Irén, Margit, Jolán, Marcsa, Mária. És Sanyi. Sándor. 

Jó. Szülők. Anyai nagyszülők. 

Ullmann Béla. És Steiner Janka. Hanus, ugye. 

Testvérek, akikre emlékszünk. Bélának testvére. Tudunk-e valakit? Nem baj, ha nem. 

De, tudok. József nevű, egy Béla nevű, Ullmann Béla, aki Resicán élt. 

Két Béla nem lehet... 

Akkor nem, akkor nem Béla. Egy csomó lány testvért tudok. Egy Szeréna. Hűha, ezek az amerikai Gyurinak a nagyszülei, Schwarcz volt a papa. 

Azt mindjárt beírjuk, hogy Schwarcz.

Ezek a Schwarcz lányok. Azon van egy Béla, köztük. Az egyik testvér között egy Béla. Róza, Róza néni. Róza néni volt a legidősebb testvér az Ullmannok között, akit apám gyerekkorból ismert, anyámtól függetlenül, mert nagyváradi volt. És még én is... azért bejutott 90 éves korában a vagonba. De Róza néni egyedül lakott egy... elvitt apám, azt mondja, ez olyan, mint a mesebeliség. Mert a Róza néni egy udvari pici, egyszobás lakásban lakott. Semmi komfort, Braunnénak hívták, valamikor nagyon jómódú volt. De Róza nénit apám gyerekként ismerte. És apám mindig meglátogatta. Nem mint a mamámnak a nagynénjét, mindig vitt kávét, teát, kakaót, csokoládét. Ilyen praktikus dolgokat, szappant. És akkor azt mondta apám, na most figyeld meg, miket fog mondani. Azt fogja mondani, édes Lacikám, jaj de jó, hogy ilyeneket hoztál, mert a szomszédban, a Grünéknél most születik gyerek, ez a szegénynek... ment a szöveg, így. Hogy ő ezt mind hogyan osztja szét. Ugye, hogy te gondoltál rá, hogy ez kellett nekem. Mindent szétosztok. És ez a József, ez egy, akit itt fölírtam, a József...

Igen. 

A halpiacon, Nagyváradon egy nagyon gazdag, hogy mondjam csak, gazdag festék nagykereskedése volt a Józsi bácsinak. Kis szakállal, nagyon gazdag. Két fia volt, a nevükre már nem emlékszem. 

Nem fontos. Jankának testvére biztos volt. 

Hát ez anyai? Hát hogyne. Hát egy egész csomó testvére volt. 

Kire emlékszik? 

Etel, az volt a Weinbergné. 

Volt a Biri.

Volt a Biri néni. Az a Rosenfeldné. Volt a Berta. Akinek a Zsuzsi lánya van. Volt a Gyula, aki rokkant volt és vendéglős volt. Ilyen vasúti vendéglős. És volt a Rezső. És volt még egy, aki Resicán élt. Nem tudom, az nem József volt-e? Nem, nem, ez talán József. Én nem ismertem. De a lányát igen és az unokája Izraelbe került és egyszer üzent nekem, hogy múzeumőr a Jeruzsálemi Múzeumban. Mérnök lett. Azok Temesvárra kerültek. Resicán éltek. Ott egy csomó gyerek volt. Ezen túl én nem tudok. De azt hiszem mindet fölsoroltam. 

Jó. Akkor itt volt az apuka, Ullmann Márkusz. 

Igen.

Az a Béláéknak volt az apja. 

Most már keverjük. Onnan kellene kezdeni. 

Onnan. De én onnan mondom. 

Igen, és akkor ki volt a neje? 

Ő pedig a Gold...  valaki. Regina. Az ott abban benne volt. Nekik volt az esküvőjük, az a sok papír. Jó. Akkor itt a Steiner nagyszülők. 

Jó, akkor azt megnézegetem. 

Valahol nyoma kell legyen. És apámé...

Oda megyünk. Kik a szülők?

Ott tudjuk, hogy Lajos. Schwarcz Berta. Ezekről elég sokat tudunk, mert itt még élt lényegében a Dorogi Erzsinek az apja, aki fiatalon meghalt és aki a h-betűt kapta. Azt én nem ismertem, mert az nagyon korán meghalt. Ez egy tanár lett, fizika tanár. Nem tudom. Volt egy Hermina. Akit Makóról deportáltak. Mondom, itt volt még mindenképpen egy férfi. 

Még valaki. 

Volt még talán, a Sváb lányoknak az anyja. Benne van ebben a végrendeletben. Ott van még. És...  a Vilmos bácsi, akit nem írtunk itt föl. Ezt a Vilmos bácsit én még személyesen ismertem. 

Hol van a Zsiga? Zsigi bácsi? 

Az majd az Ilonkánál jön elő, ha ezt nézzük. 

Itt az Ilonkánál? 

Igen. Hát az a férj. És ott volt az Éva lány. És ezek mind Auschwitzban végezték. 

Jó. Akkor a Lajos bácsinak az apja volt az a bizonyos szabó és az anyja volt a Goldstein Léna. 

Igen.

A Schwarcz Bertának a szüleiről? 

Az itt van. 

Jó, akkor ennyi. 

Na most, itt még valamit talán tudok. Ez volt a Rosenberg, hát a szüleit azt itt megtaláljuk. Megtaláljuk a Steiner családot, amennyire lehet. A Gyula, aki sánta volt, világháborús sérülése miatt. És már olyan kopott. A feleségét Léninek hívták, aki meghalt. Minden héten nálunk ebédelt és akkor anyámék mondták, hogy kvázi ne mondj ilyen csacsiságokat, azt mondtam hogy jön a koldus bácsi, ebédre. De a Gyula olyan kopottas volt. 

Róluk nem maradt fénykép? 

Nem, nem. Hát pontosabban, ha előkotrom az albumokat, arra adjon egy kis toleranciát, mert tegnap még a Rajna kincsét hallgattuk és azzal is kell foglalkoznunk. Ha abból előteremthetek, abban vannak még régi albumok, amik kezdődnek körülbelül az én gyerekkorom körül. Ahol még fekszem hason. Fekszem meztelenül, anyám fog, abból van egy egész csomó. Aztán az már egy más társaságfélébe tartozott. Szóval, hogy mondjam csak, apám és ő közte is már 10 év különbség volt. A Sanyi járta a maga útját, saját feleséggel. Mondom a legszerencsésebb... a feleség túlélte. Túlélte, közben a sógornő, aki a testvérének volt a felesége, az a nagybátyámmal összeszűrte a levet. Egy gyönyörű, nem zsidó nő volt, aki zokogva, alkoholista módon jelent meg háború után nálunk. De az eldugta ennek a Sanyinak a feleségét, meg testvérét. És az betért zsidó hitre. Mert ugye a kunszentmártoni Röhmer bácsi és felesége, az vallásos zsidó rabbija volt Kunszentmártonnak. És ennek megfelelőn akkor magától, ez az óbudai sváb, nagyon szép Kató, ez zsidó hitre betért. Megtanult annyit, hogy tudta követni egy kicsit az imát is. Akkor olyan idők járták, hogy ez nem kis... 

Azt hiszem hogy elviszem, hogy kiírjam az adatokat. 

Kapott egy imakönyvet. Mi van egy ilyen imakönyvben? A következő. Hát apám képe. Egy havasi gyopár és az apám, aki már 20-ban udvarolt és már ilyen jól írt bal kézzel. Azt mondja higgy és bízz e könyvben, úgy minden óhajod bizton teljesül. Laci. Ez volt a Kis Arnoldnak az ismert, szép imakönyve. Amely csak magyar. Mert anyám ilyen értelemben teljesen amorec volt. Annak ellenére, a lányokat nem nagyon érdekelte. Ez nem volt téma. Most mi van itt még, ami olyan szomorú? Hát itt van Klári, aki örök seb marad, a képe Klárinak. Az ugye fotó Ullmann. Utolsó képeinek egyike. Szép lány, magas, szép lány, és itt van hozzá egy levél, amit én tudtam, de nem néztem meg, nem véletlen, hogy ide került. Anyám egy zárkózott, anyám nagyon, rendkívül kellemes volt, finom, de nagyon visszafogott. Tehát, ha a családban valami volt, például ez a válás, akkor ez a Korányi-Klein, de eljött anyámhoz, aki végighallgatta. Szelíden és finoman és nem kommentálta. Nem mondta azt, hogy nincs igazad, nem mondta azt, hogy maradj. Nem azt mondta, hogy többet ne lássalak. Szóval ő mindig egy ilyen pont volt. Én nekem mondjuk azért gyűjtöttünk annyi sokat, mert én azt mondtam anyámnak, mennyi pénz van, mert akarok venni egy újabb neckét. Vagy valamit. Az Ági odavolt, hogy már megint akar. Anyám pedig azt mondta, hát ha örömöd van benne. És mutasd meg gyorsan, ha hazahoztad. Tehát végül én jól jártam. Nem pénzt gyűjtöttem soha. Szemben Ági, akivel ebben az egy szobában éltünk. És 38 évig ez volt a szobánk. És ezt ő elviselte. Még azt is, hogy hosszú ideig anyám a nagymosás után a ruhát azt úgy. tette be a szekrénybe. Ő menteni akarta Ágit. Úgy fogták föl, hogy még egy gyerekük van. És ezt most halkan mondom, nem tudtak egy hullámhosszon lenni anyósomékkal. Az anyósom, az 14 évvel volt fiatalabb, mint anyám. Mert, amikor Ági született, 19 volt. Anyám pedig  30, mikor én születtem. Más. Az nem élte át az első világháborút. Anyám azért már felnőtt fejjel élte át. És anyósom nem olyan volt. Én soha nem vettem volna el, mert egy kicsi, értelmes, tettre kész, apósom, az csendben volt, az nem lépett semmit. És hamar eljárt a szája. Mi több, Ági, aki szuper kiváló tanuló volt, ilyenből nem sok volt, azért nem lett gyűrűs, mert nem volt gyűrű, abban az időben. Meg még doktorátus... 53-ban...  a következő évben korrigálták. De tényleg, eminens tanuló volt. Azért hamar lekent egy-egy pofont az Áginak, ha valamit nem oda tett, ahova ő gondolta. Hát én rám egyszer anyám, okkal, persze,  valamiért rám vert, apámtól sem kaptam pofont. Mondom, úgy sem tudom kivédeni, mert ballal, és rossz irányba...  de ha rám nézett, akkor, hát ide figyelj, te nem hazudtolhatod meg a szüleidet. Utána, ha mások már nincsenek, mondhatod, hogy nem jól láttad, vagy mondtad...  Nahát itt van egy levél. Ez a Fekete Klári. Rákóczi út, ott is egy nagykereskedés. És ez egy lap, nagyságos Dorogi László úrnak, Budapest, Izabella utca 81. második emelet. Feladó, Fekete Klári Budapest, X. Elnök utca 1. Mert ott gyűjtötték őket össze. És akkor ez így szól, hogy drága Lacikám. Szomorú. Mindent úgy küldtél, mintha melletted álltam volna. És én mondtam volna, hogy mit tegyél a csomagba. Hála és köszönet érte. Remélem, hogy mindnyájan jól vagytok. A lányok szintén. Nagyon rossz, hogy nem tudok veletek sehogy sem találkozni. Írjanak néha egy lapot. Én nem tudom az ő címüket, mert már elvitték akkor, a Vöröskereszt, ahol a Szomory Dezső meghalt, ott volt vöröskeresztes ház. Besöpörték a gettóba. Ez egy külön történet. De tudtommal semmi akadálya... és azt írja... Lacikám, most visznek minket. Nem hittem volna...  ezt még odaírta...  nem hittem volna, hogy lapomat egy vagonban fogom befejezni. Hetvenen vagyunk itt, ki lehet bírni. Most mentünk el Törökbálint előtt. Remélem a Jóisten még hazasegít. Ott mentünk el a Podmaniczky utcában, mi az Izabella utcában laktunk, de nem mertem feljönni. Mert kiléphetett volna. Ha tudok, írok. Mindnyájatokat sokszor csókolja Klári. A hátizsák mindenestől elveszett. És még odaírta, szervusztok. Szóval mondom, anyám, aki nem volt érzelgős, két dolgot tett el, ezek szerint, eltette a nagyapám írását. Mert azt írja, boldogult drága feleségem, 1926. november hó 15-én este 11 órakor hagyott itt bennünket örökre. Tizedik hó kilencedikén. Ezt anyám betette abba az imakönyvbe, amit ő sosem forgatott igazából. Mert apám héber imakönyvet forgatott, mert azt mondta, hát ebbe mindig van valami jó, ebben a fiú árvaházban. Mondta nekem, mert nem kell operába elmenni, mert a 40-es években az Ernstner Dezső, az a híres basszista, az itt maradt. És Kol Nidrét(?) ő énekelt. És az egy szép, modern zsinagóga volt, orgonával. A fiúárvaház. És fönt egy ilyen karzata volt, ahol középen orgona volt, nem volt nagy templom, de azért templom volt. Úgy kezdődött minden snoder.... 50 ezer aranypengő. A Vida Jenő a Magyar Általános Kőszénnek a vezére, aki fiúárvaházi  gyerek volt. Az apám mindig 200 pár tornacipőt adott, mert azt mondta ellopjátok különben. A lényeg az, hogy a Kol Nidrénél megjelent az Ernstner, aki egy nagyon szép szál férfi volt, mivel kora ősz volt, barnára volt sülve. És fehér kapelével. Mellette még egy, egy Ney Hugó nevű, aki egy operista volt, nem egy olyan nagy, de az úgy hozzáénekelt valamit, nekem van egy szalagom, a Rosele Rosenblat, az egyik legnagyobb zsidó kántor volt eddig. És az Ernstner a csodálatos basszusán, amelyik nem Székely Mihály, de majdnem olyan nagy volt. Hát a világ, Metropolitan, meg minden. És akkor azt mondta apám, behunyjuk a szemünket, operaelőadásban nincs részünk, de az Operában a Kol Nidrét, azt nem éneklik el. 

Mikor volt? 

Hát ez éveken át. Amikor az Ernstner itt ragadt valahogy. 

A 40-es évek eleje? 

Igen. És kikerült azt hiszem ő is, a Kasztner csoporttal. De tulajdonképpen ez a három.  Jon Kiperkor hallottam énekelni és apám, aki, anyám is szerette, de apám még egy fokkal talán nagyobb zenevonzatú volt. Mert azért apámat taníttatták zongorázni. Meg bizonyos fokkig, Nagyvárad, amit úgy hívtak hogy a Pöce parti Párizs, annak egy olyan pezsgő kultúrélete volt. És apám egy ilyen csinos fiú volt. Az akkori fiatalemberek színesebb életét élte. Ezeknek a lányoknak pedig 16 éves korukban el kellett menni dolgozni. Mert ők hozták a pénzt. Ugye a nagyapa velük lakott, aztán mikor elköltöztek a Vörösmarty utcából, akkor mi a 87-be mentünk hárman. Ők pedig a 80-ba. Úgyhogy, amikor én reggel mentem az iskolába, így tudtam nagyot csattintani a nyelvemmel, integettünk vagy fütyültünk. Volt egy ilyen füttyünk. És, igen, csak félretettem, apámnak a katonai kitüntetéseit, amikor kinevezték. Amikor kinevezték, zászlós, ez így ment valaha. Amikor hadnagy lett, illetve tartalékos hadnagy. Szeptember 15-tel. Aláírták az akkori hadügyminiszter, hát ez egy nyomtatvány. Akkor ugye kapta a gondolom, a Signumok, igen. Amikor az ezüst Signum Laudist kapták. Ugye, herr K. und K. stb... és akkor még egyet kapott. Kettő volt. Ez még akkor bronz volt. Itt már más volt a hadügyminiszter. Egy ilyennel, kvázi apám nem hogy mondjam csak, militarista volt. Erről szó se volt, mert ennek a Vilmos bácsinak a sógornője, egy Heimann nevű vett el felségül és azz hozzáment egy keresztényhez, egy Laurencsics Ferenc nevühöz. Aki aktív katonatiszt volt, nagyon jó külsejű, 99 éves korig élt. Valami szentgotthárdi otthonban halt meg. Ott lakott a Damjanich utcában, egy beugró ház van. Szemben lakott a Závodszky Zoltán operaénekes. A Feri bácsi, aki nekem egy élmény volt, nagyon fess katonatiszt volt. Ahogy jött a Horthy, nyugdíjba ment. Ő már érezte, hogy zsidó feleséggel ez így nem megy. Mindig kijött a Ligetbe, az én kedvemért egyenruhában, karddal és én ott a gyerekek között Jani voltam, mert ugye Feri bácsi odaadta a kardját és mondta,hogy ne csinálj vele nagy marhaságot. Mikor a Bar Micvóm volt, akkor eljött, a felesége akkor már nagyon beteg volt. Leültette apám az első sorban. Kezdődött a szertartás és kezdődött hogy fölhínak a Tórához. A Schmelczer Izsák, aki a főrabbi volt, akivel Verőcén, ő is mindig ott nyaralt. Azonnal kihívta, tele kitüntetéssel, Vaskorona Rendje volt, majd ezért mondom, ami színarany volt, mert ő 15-ben kapta, még őrnagyként. Azonnal kiszúrta és a sameszt odaküldte, hogy ugye... Feri bácsinak fogalma sem volt, rögtön indult, apám kiugrott mellőle, elkapta, a sameszt odébb lökte, hát ne, ez nem zsidó... Feri bácsi azt mondta, Lacikám mi lesz, ha engem ide fölhívnak. Azt mondta apám, Feri bácsi, majd utólag elmagyarázom. Nagyon szép. Hát ott ülsz legelől. Az történt, hogy Vaskorona Rendje volt és vitrinben voltak a kitüntetései. És középen a Vaskorona. Színaranyból volt. Kis rubinokkal és smaragdokkal. Ez a lovagkeresztje volt, mert az első osztályt az ilyenen hordták és azt adták civileknek is, de ez a kardokkal. És mindig mondta Feri bácsi, hogy vegyem a kezembe, ki lehetett nyitni, és akkor én játszhattam vele. Akkor én még nem tudtam, mert 45-ben azt mondta Feri bácsi nincs Vaskorona tovább, ebből élünk. Mert az unokaöcsém, aki fogorvos, mivel ez színarany és elrendezte. És mikor egyik alkalommal, mikor már nagyobb fiú voltam, azt mondotta apám, hogy ez egy történet, ami hozzá tartozik ehhez a Vaskoronához. Feri bácsi ezt vitézségéért kapta. És mint őrnagy, ez nagy dolog volt. Mert ez magas tiszti kitüntetés volt. Adhattak volna neki katonai érdemkeresztet, egyebet. De olyan vitéz volt, hogy egy nagy roham idején kiállt a lövészárok tetejére, ahol a legnagyobb pergőtűz volt és pisztollyal a kezében hajtotta be a tűzbe a bakákat. Tehát ezért kapta. Tehát emlékszem... jegyezd meg,  hogy ezt ő kiérdemelte. Dehát képzeld el, ez a csomó ott esett el, mert a Feri bácsi azt mondta, hogy mars! Menj a csatába. Dehát ettől eltekintve, hát amikor meghalt a felesége, volt a családnak ez a része is és itt is benne van ebben a végrendeletben ez a Laurencsics. Mert már akkor házasok voltak, elvette és mondom, gyerek nem volt. Most nem tudom mi az összképe? Mit tudott egy... összeszedni, föntről le, vagy lentről föl,  azt nem tudom. Ági kevesebbet fog tudni mondani, de sokkal zavarosabb volt, amit ő tud, ami talán neki nem pozitívum annyira. De hogy itt egy ilyen blokk volt. Ezek voltak az Ullmann lányok. És ő ezekkel egyedül kellett, mert azok bekebelezték őt. Érti. 

Túlerőben voltak. 

Ők úgy gondolták, hogy ők minden, ahogy nekem jó, az lesz jó Áginak is. És ehhez még az hozzátartozik, azt a vándorkönyvet ne vigye. Majd beteszem egy tokba.

- Ezt le tudom színes fénymásolóval... 

Igen, de először egy picit...  még vigyázok rá. Majd legközelebb. Hadd mondjam. Áginak én megmondtam, hogy számos hozzámtartozó és rossz tulajdonságaim között van egy olyan, amivel én nagyon jól tisztábanm vagyok. Anélkül, hogy analizáltattam volna valaha is magamat. Bár csináltak... és nem akárhol. Egyszer egy kolleganőt megkértem hogy... a Piszker Ágit, nem tudom ismeri-e? Aki dolgozni nem szeretett, de okos zsidó lány volt. Én nem voltam vele jóban, csak egy házban dolgoztunk. És hallottam, Kolos Tamás azt mondta, hogy ő ért a jósláshoz. Mondtam, csináljon nekem egy jóslást. Azt mondta, nagy munka. Mondom, majd megerőlteti magát és leült és csinált egy... sajnos, állítólag meg vannak a jegyzetei, mert kiértékelte és elmondta nekem, de nem adta oda. És abból kiderült az, hogy minden rosszat hárítok. Ő nem ismert engem, abszolút  nem ismert engem. Na, a lényeg az, hogy két tulajdonságommal Ági nem tudott talán elfogadni és igaza volt. De nekem is. Mert ezt én tudom magamról. Én nem csapom be magam. Az egyik az, hogy én mindenkihez alkalmazkodom. Akár száz emberhez. Ha mind a száz azt csinálja, amit én akarok. A másik tulajdonságom, ha nekem jó valami és jól érzem magam, akkor -- ahogy ezt Ági szépen mondja -- akkor még sármos is vagyok, akkor kedves vagyok, ahogy talán most is. Nem vagyok kellemetlen. Akkor a kellemes oldalaim. De ha valamivel szembe kerülök, tehát, ha valami olyan van, ami nekem nem jó, az kisugárzik és az... mert én úgy fogtam föl és ezt otthonról is megkaptam, Áginak ahhoz kell igazodni, hogy minden úgy legyen, hogy nekem jó legyen. És ezt anyámék, bármennyire is kellemesek voltak, bármennyire is, hogy úgy mondjam, ők nem igazságot osztottak, ők nem szóltak bele. De az én üdvömnek látták az egy üdvözítőnek. Aki engem követ, az üdvözülni fog, ha már ugye a jézusi tanokat idézem. De ha Ági nem ezt akarta, vagy valahogy az a nem szerencsés családi kapcsolat. Bár itt laktunk ahol a Radnóti emléktábla van, de tulajdonképpen anyósom hamar oda vágta, hogy azért lett röntgenes, mert az volt először, hogy több pénzt keressen. Ugye ami éppen abszolút nem igaz. Ági választotta ezt. Azért lehetett röntgenes, mert ott indult, két év után átjött belgyógyászatra. És ez nem tetszik... odamondta a nálánál 15 vagy 16 évvel idősebb blokknak, akik azért a több, nagyobb tűzerővel rendelkeztek. És így az anyósomat nem kedvelték. Ez engem abszolút tisztelt és én hozzáteszem, hogy úgy tisztelt, mint az istennek a hármas tulajdonsága, és ez mutatja, hogy milyen rossz a zsidó vallás, mert mi az istennek a három tulajdonsága? Ugye aglobbau, hát gibbau....... (héber szöveg) Tudja ez mi?  és félve tiszteljed. Hát megette a fene, ha egy Istent félve kell tisztelni. Ez olyan,hogy anyósom engem nagyon szeretett. Borzasztóan respektált. Ha én kimondtam valamit, az úgy volt. De szerintem a félve tisztelés volt benne. Meg Ági mindig attól félt, hogy én ott hagyom. Amiről tulajdonképpen minden nőnek félni kell, mert előbb-utóbb, egyszer, kétszer, háromszor, ötször meg fogják csalni. És azért még nem dől össze a világ. Az esetek egy részében összedől, esetek egy részében nem. Most én nem önvallomást teszek. Csak Ági valahogy attól félt, hogy én egy ilyen, hogy mondjam, körülszeretett, meg... nem voltam én elkényeztetve. Szó sincs. Mikor én kaptam egy villanyvonatot, azt a család, nagynénik, szüleim összeadták. Erről egy nagyon szép kis vers is született. mert mondom a nagynéném minden eseményre, apropóra, Áginak is születtek versek. És születtek ezzel kapcsolatban gondolatok és Ágit úgy kezelték, hogy még egy gyerekük lett. De tulajdonképpen ez nem rangsor, de mégis én voltam az A és ő volt a B. Hát ez nem volt csoda. Nem is lehetett másképp. Mert én voltam végső fokon... ez most, hogy így mondjam, reális, hogy én lettem a feje a családnak. Amíg én kicsi voltam, én voltam a középpontja. De apám volt azért mégis, aki a pénzt kereste. Attól kezdve, hogy először is én kerestem talán már annyit, valamennyit, még a nagynénémnek több fizetése volt, de mégis én kerestem, pláne amikor már Ági is belépett ebbe és hát az én szavam döntötte el. Apám meghalt, az Izabella utcában, ott, abban a szobában halt meg, így legalább az ágyában. 

Ez hányban volt? 

50-ben. Ágitól kell megkérdezni, április hányadikán. Ezt ő tudja. Tehát ott halt meg. Úgy is mindig vágytunk egy központi fűtéses lakásra. Akkor én azt mondtam anyáméknak, adjuk el ezt a lakást. Nagynénémék az alattunk lévő lakásban laktak. Az övéké úgy tönkrement. És ott volt egy nyolc szobás lakás, az egy palota volt. Ott, az Izabella utcában. Szóval a Rimamurányi Salgó elnöke volt. Azoké volt. Az egyik emeleten laktak az öregek, a másikon pedig a fiatalok. Mondjuk a Lajoska, a fiúk volt, az egyik testvérének egy német ezredes... de mondom, a Lajoskának a Szörényi Éva a barátnője. Sokszor mentem ki a kapun, gyönyörű Alfa Romeóján jött ki a Lajoska. Sofőr az éppen akkor nem volt benne. Jött ki, ült mellette a Szörényi Éva, merre mész? Gyere, elviszünk egy kicsit. Ez az aranyifjúja volt a fölső tízezernek. Mindegy. Lényeg az, hogy olyan közel laktak akkor is hozzánk, hogy ez így együtt maradt. És tulajdonképpen mikor apám meghalt, akkor már 45-től nagynénémék az alattunk lévő lakásban laktak. A nagy lakásban csak az öregasszony maradt. Zsidó származásúak voltak, de ezt takarták, valahogy. De egyedül ott ő maradt. És abból a lakásból csinált, ő maradt két szobában, és átadott két szobát, konyharészt a nagynénéimnek. És nagyon jól meg voltunk és tulajdonképpen ott én lettem  -- hogy úgy mondjam --- a törzsfőnöke, vagy minek nevezzem. 

Pater familiaes.

Igen. És valahol az én kompetenciám volt... és én ma is úgy vagyok, hogy… azért kérdezem meg Ágit, hogy...

